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INTRODUCTION

It was originally intended that this article be a Chapter
of a Study of the Southold Reeve Family which the author has
been making since 1965, but its length and scope have made
that inadvisable. The 1658 Thomas Osman Deposition importantly
affects that Study because of Osman's statement that William
Purrier was his father-in-law and James Reeve his brother-in-law;
also because of its recitel of an adventure of these men and
others, including Thomcs Reeve.

Ls most of the veople named therein were early settlers of
Southold, the 1658 Deposition particulerly is of historic and
genealogical interest to Southolders. For that reason we have
researched the people and events described in some depth.

Like many other projects, we found that unearthing some items
made it advisable to probe even deeper with the result that this
article is much longer than was expected.

, Unfortunately we have not been able to find the original

1658 Osman Deposition. We have learned that a number of other
unsuccessful efforts to track it down have been made by interested
persons both in Southold and elsewhere.

Because the 1658 document has not been located and &s it con-
tains some statements which evidently were not kxmovwn to Southold
nistorians of the past, it is not surprizing that guestions have
becen reised -as to the correctness of such statements and the
authenticity of the devosition.

In this Study we will discuss these questions, will describe
our efforts to locate the 1658 deposition, and will give the
information we have found in pertinent Colonial records, manu-
scripts, histories and genealogies for references to Thomas
Osman and the persons named in his 1658 Deposition, as well as
Mathew Sunderland's dezlings with James Farrett and the Earl of
Stirling which &re referred to in the Deposition.



CHAPTER 1
DEPOSITIONS OF THOMAS OSMAN

1658 Deposition, from copy in Southold Town 1636-1239 Commemorative
Book, page 8:

The Deposicon of
Thomas Osman
March ye 18th le58.

Swearinge be Ye Holy Evangelists that he with his now
father-in law, William Purrier, and his brother in ye law,
James Reeve did go adventuringe in ye Chowan country for
sperrits resin in ye yeare 1636 and there did meet William
Salmon, Thomas Reeve, Thomas Terrill, Thomas Benedict,
Henery Whiteney and others who had come hither from ye
Summer Islaes and ye sald adventure failinge through ye
overplus of adventurers, who had come thither prior to their:
coeing. They did set sale with one Sunderlznd to a country
the saild Sunderland had from his master one James ffarrett
by letters patent from ye Earle of Starlinge. And ye said
Osman does farther depose that ye said company with others
whose names he has forgotten did set downe on ye necke
called Hashammomock and did ingage in distillinge sperrits
resin from ye trees in ye greate swampe and further Sunder-
land, Salmon, Whiteney and Benedict did from ye beginning
owne ye said necke in equal shares and did so from our first
sittinge downe in ye yeare 1636-7.

(Signed) Thomas Osman
in ye presence of
Barnabas Horton -
Thomas Moor

It will be observed from the attached photocopy of this
deposition as it appears in said Book, that there is a footnote
reading as follows:

"(Original in possession of Lester D. Mapes)". -

Lester Mapes died in 1944. He had been & member of the
Long Island Historical Society, had a great Interest in local
historical and genealogical matters, and over a long period made
a study of Mapes genealogy. This culminated in the preparation
by him in 1241 of a 21 page article entitled "A Tentative Cor-
rection of the Mapes Family".

Mr. Mapes attached to a copy of the article which he placed
in the Long Island Historical Society, a photo of another deposi-
tion of Thomas Osman made in 1686, a photocopy of which is also
attached hereto. It 1s somewhat similar to the 1658 Osman De-~
position but deals with the boundaries of Hashamomack while the
earlier one relates to its ownership.

A transcript of the photocopy of this deposition reads as
follows: ~ September 16, 1686 Deposition

The Deposition of Thomas Osman aged Sixty five years or
there aboutes Testifieth yt some time before the Towne
Dispised of a Certain parcle of land yt lyeth Estward from
hashamomack Land to (Coll?) John Youngs Mr Thomas Moor Senr




and hashamomack proprietors that he went with his father in

law William Purrier & his brother Thomes Mapes Sen' aré
Hashamemaek-proprietere~that to run ye Line between ye bounds
of hashommomok and ye Land belonging to ye Town which was after-
wards Desposed as aforesd begining to Run irn-er-nean-ye-watar-and-
ther Line on ye Northeast of the Inlett against a point of Rocks
in or near the Water and from thence rane near upon a South Line
to a Swamp Called in ye Indian Tongue Coshawoshahog to a white
oak tree marked South East of said Swamp from thence along the
East side of Desmal to a known sasofax tree which is ye ?

Standing north Efrom ye?) Called Cerukomes? Creek
further Sai (th) (not?)
Witness my hand September ye 16 / 1686

: Thomas Os(man)

This deposition, in fragile condition, is now in the New York
Genealogical & Biographical Society. It appears to be an ancient
copy rather than the original as in two places, where worés were
crossed out, the copyist seems to have lost his place and miswrote
words which appear elsewhere in the deposition. Also the words
"Thomas Osman" at the top and what remains of the name at the bottom
are very different from the signature "Thomas Osman" on the attached
photo of the October 4, 166%Z appointment by 32 Southolders of Capte.
John Youngs as their Deputy to the Connecticut Court to be held at
Hartford. This document is in "Towns and Lands™ Vol i No. 12 in
Connecticut State Library and is referred to in the printed Col-
onial Records of Connecticut, Vol I pZ86.

In searching for the 1658 Deposition, we found a news article
by Jefferson "Notes of the History of Southold" describing still _
another Osman Deposition, dated September 6, 1686 (the one above is
dated September 16, 1€86). We will discuss this additional item
in the following chapter.

On Page 1 of Liber C of the Town Records (Printed Volume II)

"a paper of evidence from Thomas Osman" is included in a 1696 list
of papers which presumably were in the Town Clerk's Office. This
could be the 1658 or 1686 depositions or (more likely) his 1677
sworn testimony in open Court recorded in Town Records, Printed
Volume I p463, and described in "Thomas Osman" section later in
this article. :

A number of depositions made in 1657, 1658 and 1659 were re-
corded in Liber B of the Town Records, printed pages 466-475., On
page 468 Case, who transcribed the records, made the following
note regarding them:

"On page 126 and so on to page 132 are entered the depositions
taken in different suits by Barnabas Horton and Thomas Moore,
officers of the town court and invested with power to hear and
determine civil causes".

The matters dealt with are of minor importance. In several
depositions in January 1658 before Barnabas Horton and Thomas
Moore, Osman is guoted as having accused Lt. Budd's son John of
Stealing hogs at Oysterponds. Two depositions were taken before
Horton concerning John Scott!s accusation that Lt. Budd hadn't
paid him for three pounds of beaver. The latter two depositions
are dated the same date as the Osman Deposition, i. e. Marchl8,1658.



CHAPTER I1I
THE SEARCH FOR THE 1658 0OSMAN DEPOSITION

The first step taken was to contact Donald Mapes of Woodside,
Long Island, and Gerard Mapes of Fort Lauderdale, Florida, sons of
the late Lester D. Mapes. Gerard in a letter to the author dated
Janusry 21, 1967 saild "I have never seen it (the deposition). At
the time of Father's death I went thru his papers carefully twice.
Most of them were pencilled notes relating to his published work.
We kept the material that my brother Donald has and some typed
copies of his published work. There is also a handwritten book
of different families". He also said "My ¥ather did discuss this
matter with me, but I cannot remember details™ and that since his
Tather's death he too had endeavored without success to locate the
deposition in likely places in New York City and Long Island.

In 1941, Lester Mapes donated some of his papers to the New
York Genealogical & Biographical Society, consisting for the most
part of corrgespondence with Clarence Mapes about Lester Mapes forth-
coming correction of Mapes genealogy. The remaining papers of
Lester Mapes, which had been in possession of his son Donald, were
given to the Long Island Historical Society in May 1967. The author
examined the Lester Mapes papers given to both Societies and foun
that the 1658 Osman Deposition was not among them. ‘

The next step was to ascertain whether the missing document
had found its way to other historical societies or libraries in
New York City or Long Island. Places checked consisted of the
New York Historiecal Society, New York Public Library, and the Long
Island Collections of the Jamaica and East Hampton Libraries.These
efforts also were unsuccessful. :

Further correspondence and conversations with Gerard Mapes in’
the spring of 1968 revealed that on July 11, 1942 Mrs. Mildred
Reeve Peabody of Riverhead, L. I. had written to Lester Uapes
asking his opinion about Reeve genealogy as disclosed in the Osman
Deposition which she assumed he had in his possession. A photo
copy of her letter and of what appears to be a draft of reply by
Lester Mapes is attached, as well as an abstract of the 1658 Depo-
sition made by Lester Mapes from page 8 of the Southold 1636-1939
Commemorative Book on which he had made various comments from the
standpoint of Reeve genealogy. »

Apparently no reply to Mrs. Peabody's letter was ever sent as
the author, in going over the papers of Mrs. Peabody (who is now
deceased) at the home of her son Sherman Peabody in Riverhead,
found a number of earlier letters from Lester Mapes. The latest
of these was dated July 10, 1942, the day before her latest letter
to him.

It is clear from the draft reply of Lester lapes to Mrs.Peabody's
July 11, 1942 letter, that he did not have or know about the 1658
Osman deposition before receiving her letter; also that he prepared
“the abstract of the deposition and noted his Reeve genealogical
comments on it after receiving the letter. It is also apparent
from the draft reply that the 1686 Osman Deposition was not among
family papers handed down to Lester Mapes (the Mapes and Osman



fsmilies were relcted) but instead vas sent to him by Vayland
Jefferson in 1975 and donated by Lester ilapes to the New York
Genezlogical & Biographiczl Society.

One of the steps Gerard Mapes had taken to locate the 1658
Deposition was to write to lrs. Ann Currie-Bell, President of
the Southold Historical Soolety. Mrs. Currie-Bell replied on
- September £4, 12860:

"Now I truly do hold a convictlon that the denosition did
exist and there could not have been & confusion with the 1678
land transaction. I have talked with Viayland Jefferson, our
Town fHistorian, again - as to whether he held the deposition
in his own hands and saw it; end he made it clear to me that
your father had offered it to him as & Southold Town importznrt
document; thet in response, he, V. Jefferson, had told your -
father that it was of such imdortance, it should be placed with
the Long Island Historical tociety of vwhiech your father was a
member. ir. Jefferson sneaks with grect difficulty due to a
throat affliction and one cennot talk long with him. "

At irs. Currie-Bell's suﬁﬂestlon, Gerard dopes wrote to
Jefferson himself on November &, 1960 zbout this matter but
received no reply. Ve found this letter in the office of the
Southold Historian in the summer of 1268. (A copy of Gersrd
Hapes! letter to Jefferson is attached).

Jefferson at this time vwas suffering from luug cencer. He
died in Greenport, L. I. fifteen months later on December 21,
1961 at the age of 7 (he was born Februery 17, 1884). A pic-
ture of him from page 171 of 0ld Southold's Tercentenary 1640~
1340 Booklet is attached.

e will reserve for later discussion in this article the o
guestion which naturzlly arises at this point - why did Jeffer-
son say, to lirs. Currie-Bell and ezrlier in the 1979 Scuthold
Coumemorative Book, that ilapes had the 1658 deposition when
it was the 1686 one that iiapes had?

Incidently it is worth mentioning that purely from the
stendpoint of the i#zves family, only the 1686 deposition is of
interest, as it refers to Thomas ilapes, Sr. while the 1658 one -
does not.

The next step in our search was two-fold. It was to examine
the Town of Southold's historic documents, records and corres-
pondence and to examine the bound copies of the Long Island
Traveler newspapers. At the time of our examination (July,
1268) all of this materisl was in the same vault located in the
office of Lefferts P. Edson, Southold attorney. A few months
later, the historical meteriesl belonging to the town was moved
by the Officizl Historian, Dr. Lavrence T. VWsitz, to & vault
in the Southold Presbyterien Church.

The search of the historical materizl was conducted by the
author snd Dr. Wazitz. At the same time Arthur Dovns examined
the newspaper file.In both instances we looked for anything having




a bearing on the Osman Deposition or the settlement at Hashamomucke.
In part these efforts were prompted by an earlier search by Dr.
Dovms in which he found two articles by Wayland Jefferson refer-
ing to Osman Depositions - one in the Whitaker Collection in South-
old Library, and the other in the Southold Historian's files prim-
arily about the early settler Henry Whitney. He also located in
ouffolk County Historical Society in Riverhead the news article

in Item No. 1 below. These articles are included in the summary
of our findings given below in chronological order:

l. Special Newspaper publication dated November 9, 193% with art-
icles on Suffolk County Towns. The article by Jefferson is headed
"Southold Guardian of the English Tradition". It begins -
"Historically the beginnings of Southold are like Topsy's -
it "just growed". As early as 1638 a settlement had been made and
men were engaged in the manufacture of "resine spirits" (turpentine)
from the trees of the "Great Pine Swamp", which lay between Hash -
a - momack Neck and the present site of Greenport. Two men left
physical remains of their early tenancy: Richard Jackson sold his
house for fifteen pounds to Thomas Weatherly (October 25, 1640)
and Matthew Sinderland, a Dane settled on Hashamomack prior to the
legendary coning of Pastor Young and his band. ©Sinderland's home
~passed to Salmon and then to John Conkling, eventually by the num-
ber of its additions to be knovn as the "Long House" of a later
John Conkling. At least two parts of this famous house are in
existence today. One a shed of uncertain purpose and the other ,
serves as the home of William Henderson, a tenant of Louis Sanford."

2. Article by Wayland Jefferson headed "Southold vs. Southampton -
More Light on Priority" which appeared serially in the Long Island
Traveler September 27, October 4 & 11, 1934. This article is too
lengthy to copy completely, but we shall copy below the first four
paragraphs which explain the background and purpose:

"with the renewal of the controversy over the claims to prior-
ity advanced by the historians of the two towns, it seems to be
proper that certain observaticns should be made at this time which
will perhaps throw a little light on the subject under discussion.

"The immediate cause for the appearance of this article is the
publication recently of a booklet sponsored by the Southampton
Colonial Society bearing a deceptive title, to wit: iNew York's
First English Settlement". The author, Mr. L. Emory Terry has
penned an argument that seems evenly divided between careless
misstatement and total ignorance of the matters under discussion.
Mr. Terry and his sponsors have seen fit to attack Dr. Charles E.
Craven, who issued a booklet with the modest title: "Southold's
Claim to Priority." 1In justice to Mr. Terry this writer has
scarcely a higher opinion of Dr. Craven'!s effort, but for totally
different reasons, and in the course of this argument, it will
be apparent to the reader why I do not feel that the reverend
gentleman has done justice to the cause he undertook.



"The whole controversy has raged about the Farrett Deeds,
which in their entirety will be found in the Printed Records of
Southold, on pages 201-4. Also reference is made to an affidavit
confirming William Salmon's title to certain lands, sold by the
said Farrett to Matthew Sinderland, which eventually passed into
?almon's possession through his marriage with the widow of Sinder-

and.

"Briefly stated, James Farrett, as agent of the Earl of Ster-
ling, sold to Matthew Sinderland two "littel Necks of land" at
Oysterbay and an "Island some half mile from the Main Island."
These transfers were made on the 18th of June, 1639, and in con-
sequence antedate both Southampton and Southold. The guestion at
issue is the exact location of the "Two Littel Necks"™ and the
Island."

The author has studied this article and sent to Dr, Waltz for
the Southold historical files a 10 page commentary and a letter
dated December 12, 1968 in which he concluded that
(a) Jefferson hadn't yet found the Osman Depositions as he stated
the companions of Richard Jackson, to whom James Farrett had given
a deed of certain Long Island property in 1640, were unknown, and
questioned the statement of L. Emory Terry that Sunderland was
Farrett's employee. Had Jefferson known about the Osman Depositions
in 1934, he would have known many of the settlers of Hashamomuck
and he would have known that Farrett was Sunderland!'s "master™.
(b) Jefferson was right in saying that Southold Town Records,
printed Volume I page 202 (copy attached to this article) should
have described the aforesaid Island conveyed by Farrett to Sunder-
land on June 18, 1632 as "betwixt Oyster Bay and llonge Bay some
halfe mile from the Main Island" rather than betwixt Oyster Bay
and W"Sloopes" Bay.

(c) Jefferson was also right in saying the name of this bay as
given in the 1661 Wycombee Indian deed 1n the original records,
which we examined, as did Jefferson, was "llonge" Bay. J. Wickham
Case had left a blank space on page 169 of Volume I as he wasn't
able to decipher 1t. (Copy attached to this article).

(d) Jefferson was wrong in his belief that Oyster Bay was the
waters that wash upon Greenport, East Marion and Orient proper,
and Long bay the water that borders on Long Beach". We agree with
Terry that "llonge" bay referred to in the Farrett and Wycombee
deeds was Cold Spring Harbor, which is a long narrow bay adjoining
Oyster Bay. _

(e) Jefferson was right in saying that the 1665 record of adminis-
tration of the Estate of William Salmon in the printed New York
Wills and Administrations, Vol I page 16 (not 37) established that
Sunderland was a resident of Hashamomuck ~ see Mathew Sunderland
heading later in this article for guotation from John Conklin's
petition to the court on this subject.

%f) Jefferson was right in saying the New Haven Court records

page 219, year 1657) do not bear out Mr., Terry's statement that
Hashamomuck was without franchise until after admission into the
Town of Southold.



(g) Jefferson was wrong in his interpretation of the 1664 New
York court proceedings involving John Conklin's claim to Oyster
Bay property based on his succession to Sunderland!s rights uader
the 1639 deeds from James Farrett. Jefferson argued that the

fact Conklin lost his case shows Oyster Ponds rather than Oyster
Bay property was involved. However the effect of the Nov 22, 1664
decision of Gov Nicholls (N Y Colonial Documents XIV p560) was

to leave undisturbed Conklin's title to the Oyster Bay property
under the 1639 deeds, but to leave Govert Lockerman, who had a
1650 Indian deed and a 1659 Dutch grant and had occupied the
property, in possession until a general court of Long Island
determined the outcome of the conflict. We have not found record
of the later court decision, but Lockerman geave Oyster Bay a Bill
of Sale for the property in 1665 (Oyster Bay Tovm Records Volume I
p 693/4) indicating that he ultimately won his case as Jefferson
said. DBut that doesn't mean the Farrett deeds to Sunderland re-
lated to Oyster Ponds property, as if that were true Conklin would
never have filed claim against Oyster Bay. ,
(h) Morton Pennypacker of East Hampton was probably right in saying
that the deeds to Sunderland of Oyster Bay property were made "in
order to establish the right of the Earl of Stirling to property

as near the Dutch line as it was safe to go" (quotation from Oct 11,
1934 issue of Long Island Traveler).

(1) Jefferson was wrong in his contention that the "Island some half
mile from the Main Island! referred to in the 16Z9 Farrett deeds
was Shelter Island rather than Centre Island as claimed by Penny-
packer. In 1952 Van S. Merle-Smith Jr. made a Study of this sub-
ject and states in his "Village of Oyster Bay Its Founding & Growth
from 1653 to 1700" p xiv: "The earliest deed for land in the vicin-
ity of Oyster Bay village was granted in 1639 by the Earl of Stir-
ling under & grant from the English King. He sold what are now
knovn as Lloyd's Neck and Center Island to Matthew Sunderland, a
seaman of Boston. This title was later repudicted."

3. Newspaper clipping dated April £, 1926 "Barbados Sent First
Settlers to the County" reading in part as follows:

"Wayland Jefferson, Town historian for Southold and a member
of the Suffolkx County Committee for the Long Island Tercentary
celebration was the guest speaker at a2 meeting of the Riverhead
Rotary Club held Vednesday at the Hotel Henry Perkins.

"Mr. Jefferson pointed to the fact that a group from the Bar-
bados, a West Indian possession, formed a settlement in Arshamo-
mague, near Greenport, in the Town of Southold in 1636. He stated
that the residents of Suffolk County should avail themselves of
every ovportunity to make known their historic charms."

It is possible that Jefferson had discovered the 1658 Osman
Deposition at the time in view of his reference to the 1636 date,
but we think instead it was based on his knowledge, from Hotten's
Emigrants, page 80, that William Salmon left England in 1635,
bound for St. Christopher '"now called St. Kitts", for he so stated
in a letter to Osborn Shaw of Brookhaven dated Nov 28, 1932 in the
East Hampton Library. We do know that Jefferson had found the
September 16, 1686 deposition by this time as Lester Mapes said

Jefferson had sent it to him in 1935 (see third preceding page),



but that paper did not deal with Hashamomuck's settlement.

His statement that the group came from Barbados is puzzling.
We suspect this wes a slip of the tongue or a reporter's error.
In the clippingwhich follows and on page 9 of the 1939 Southold
Commemorative Book, Jefferson says Williem Salmon left Antigua
in 1636. We do not believe Jefferson ever realized that Summer
(Somer's) Isles, mentioned in Osman's 1658 Deposition, actually
~ were the Bermudas.

4, Newspaper clipping from Long Island Traveler, date unknovm
but believed to be in 1937, headed "Notes on The History of South-
old", This clipping is in the Whitaker Collection in Southold
Library and is marked "F-74", Hopefully we will someday locate
the bound copies of the Traveler which are missing for the period
1935/1937 and determine the exact date of this long article,a
copy of which is attached.

Of particular interest is the first part of the 2nd paragraph:
"Through the kindness of the late Harry Vail and his widow, I
came into possession of an affidavit made by Thomas Osmen on the
6th day of September 1686. The body of the deposition concerns
a dispute that had arisen concerning the bounds of property in
Hashezmomock. Osman deposed that he had been with Sunderlend from
the very first settlement of that place and he names his companions
in the venture. They are as follows: William Purrier; Thomas Mapes;
William Salmon; William Coolinge; Samuel Grover; Thomas Whitehaire;
Arthur Smyth; John Hopson; John Peaken; Richard Jaciison; and Osman
who married Purrier's daughter. Sinderland received his confirm-
atory deed for Hashamommock from Farrett on the 18th day of June,
1639. How long he had been in possession, I am unable to say, but
Oliver's History of Antigua cites records to prove that William
Salmon left Antigua for America proper in the month of June, 1636.
No trace can be found of him in any other colony, and until con-
tradictory evidence is forthcoming, it would seem a reasonable
presumption that he came direct to Long Island. Salmon's name
is significant in this list from the fact that he was a smith by
trade and as s 2h was essential to the new settlement. Grover -
was a miller; Jackson a2 carpenter; Osman was a brick-maker; Hopson
a bricklayer; Purrier was a planter; and the rest of the company
in all probability, tillers of the soil. One name should be added
to this list of founders of Hashahommock, and that is Thomas Reevek
He was a weaver. With this set-up the worldly needs of the new plan-
tation were adequately taken care of."

It is apparent that Jefferson s£till had not found the princi-
pal (1658) Osman deposition when he wrote the above article because
of his omission of James & Thomas Reeve (he says Thomas should have
been included howeVer), Thomas Benedict and Henry Whitney who were
named in the earlier paper, and in view of the last sentence in
the above quotation that Salmon presumable came directly to Long
Island (from the West Indies). Osman in 1658 said he met Salmon
and others in the Chowan country who had come there from the
Summer Isles. '

It should be noted that the following persons named by Jeffer-
son in this news article were not named in the 1658 Osman Depositim:
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in the Southold 19&9 Book: Thomas Mapes, William Coolinge,
Samuel Grover, Thos Whitehaire, Arthur Smyth, John Hopson, John
Peaken and Richard Jackson, though the 1658 Osman Deposition does
add that there were others who "set downe" on Hashamomuck neck
whose names Osman did not then remember.

Ve notice the date of this Osman deposition - Sept §, 1686,
is remarkably close to the one sent to Lester Mapes in 19235 - ,
Sept 16, 1686. But they cannot be the same as the substance of
the former as given by Jefferson is quite different. ,

In this article Jefferson says "Oliver's History of Antigua
cites records to prove that Wm Salmon left Antigua for America
proper in the month of June, 1l636. We were unable to find this
reference in Oliver's History. Antigua is quite close to St. Christ-
opher, but Barbados 1is much farther South in the West Indies.

5. Two articlesby Jefferson about Henry Whitney. The first article
is undated, consists of three pages, and is headed:
"Notes on the History of Henry Whitney".

The second is hezded:

"Henry Whitney of Antigua, Hashemommock, Huntington, Jamaica& Norwalk" &
is dated January 17, 1238. It was 14 pages in length which is much
more comprehensive than the first article,

The shorter article begins with the text of the neighborhood
agreement, entered in 1660 on page 89 of Liber A of the Southold
Town Records, Printed Volume I pages 184-5, between Wm Salmon,
Henry Whitney, Edward Tredwell & Thomas Benedict which we copied
in the following Chapter. The article continues:

"No date is specified in the above entry as to the exact time
when this agreement was made. This oversight is corrected by an
affidavit made by Thomes Osman which failed of entry in the Record
at the time the above was made. It was found in a bundle of old
papers belonging to the Hon. Silas Horton, whose ancestor, Barnabas
Horton had tsken the deposition. It sets forth that the four named
above in company with Edward Ketcham called brother of William
Salmon; Mathew Sinderland; Thomas Mapes; William Purrier; Thomas
Rider; William Coolinge and seversl others came to Hashamommock
from the Island of Antigua and settled on Hashamommock Neck early
in 1636/7."

We at first thought the Osman deposition here described was
the 1658 one as Jefferson implies it was made before 1660. But it
fails to name James Reeve, Thomas Reeve, Thomas Terrill, who were
included in the 1658 paper, while the latter omits many of the names
in the above paragraph - to wit Tredwell, Ketcham, Mapes, Rider
and Coolinge. Actually the paper described sounds more like the
September 6, 1686 Osman deposition in 4. above though again there
are differences in names. It does not include Samuel Grover, Thos
Whitehaire, Arthur Smyth, John Hopson, Johih Peaken and Richard
Jackson who are included in the September 6, 1686 list, while the
latter omits Whitney, Tredwell, Benedict & Ketcham. A

Surely the Osman paper here referred to (which is in the South-
0ld Historian's"Priority"File) cannot be an additional deposition
to the one of 1658 and the two of September 1686. We think Jeffer-
son wrote this brief article from memory, rather than having the
papers involved before him, and gave an incorrect description of
the documents involved.
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His 14 page Henry Whitney article was more thoroughly docu-
mented. Photo copies of the first two pages of this article are
attached. It quotes the Thomas Osman 1658 Deposition and says
it was "found among the papers of Barnabas Horton and is one of
several that were used in the litigation conducted by John Salmon
vs. John Conklin in Salmon's attempt to recover from Conklin his
rightful inheritence, Hashamomock Necke."

The first part of the succeeding paragraph has an important
bearing on the Osman Deposition: '

"Among the other early settlers of Hashamommock is one, Edward
Ketcham, who in a similar supvnorting affidavit calls William Salmon
'his brother', a statement of vital interest in our search for the
namne of Henry Whitney's wife. The Ketcham deposition was found by
the writer in such a state that it fell apart on being inspected.
Fortunately, however the fragments were preserved between panes
of glass and were passed on by the late Miss Lucy D. Akerly, her-
self a Ketcham descendant and one of the greatest authorities on
Long Island Families."

To Jefferson the importance of the Ketcham affidavit was the
relationships shown. To us the significant part is Jefferson's
statement that it supported the Osman Deposition.

Yie have searched for the remains of the Ketcham affidavit
vithout success both in the Southold Historical O0ffice and in likely
libraries. The genesalogical papers of Lucy D. Akerly, who died
in December 1937, were located in a large tin box in the New York
Genealogical & Biographical Society. There was no mention of the
Ketcham paper or correspondence with Jefferson, but in Jefferson!s
historical files we found a corner address of Lucy D. Akerly cut
off from a brown wrapper, apparently in her handwriting, indicating
she sent something sizable (very likley the remains of the Ketcham
affidavit) to Jefferson.

In November 1968 the author had an interview with Mrs. Florence
S. Kramer of Southold who knew Jefferson and succeeded him as Town
Historian. Like Mrs. Currie-Bell, lrs. Kramer did not subscribe
to the belief some have that the Osman Deposition was manufactured
by Jefferson, and still doesn't think so. At one time she asked
Jefferson what happened to it. He told her he had sent it to Mr.
Psborn Shaw, Brookhaven'!s Historian, to obtain a transcript as he
had difficulty deciphering the ancient handwriting. This recalls
to mind Jefferson's September 27, 1934 news article in which he
said "the earliest entries in the Town Records are written in a
script designated by Mr. Osborn Shaw as "Middle English"-and with
the aid of Shaw's alphabet he, Jefferson, was able to decipher
certain words in the Records. .

Mrs. Kramer tried to trace this matter by a call to Shaw's
office, but he had recently died and his Secretary, Mrs. Brick
said his papers hadn't been put in order. ®*She has recently search-
ed the Brookhaven Tovn's historical papers but could not find the
Osman Deposition. At least some of his papers were disbursed as
we found a letter Jefferson had written to Shaw in 1932 in the
East‘Hampton Librarye. | #(Mrs.Brick)



drs. Kramer &lso said there are many old papers, including
Horton papers, in the basement of the Southold Town Clerk!'s
Office. Te did not recuest permission to examime thece napers,
feeling that if the Osman end Xetcham depositions were there,
Jefferson would have so informed Mrs. Currie-Bell. Nevertheless
examination of these pupers would be an execiting and perhaps
fruitful local historicel project in itself.

lie do know the Osmen Depogition was not among some 75 docu-
ments and letters about Southold and its families Jefferson gave
to the Long Islend Collection of the Ezst Hempton Library,upon
their promise, we suppose, to take good care of them. They are
vvell mounted in & large black book.

rs. XKramer also said Jefferson had sold some old documents.
If he sold the Osmen Deposition, perhaps it will turn up some-~
dey, though the fact it has not done so in 70 years mskes this
possibility nottoo likely.

Eecause of his close ties with the Daytons, Hortons and
Landons and his interest in Southold's history, Jefferson evi-
dently vwas given access to eancient pavers preserved by these
femilies.

Following Jefferson's death, veople began to call on his
widow asking for the return of papers locned to him. This she
was quite willing to co, but it was difficuit to find particular
papers as there vere so many, irs. Xremer scys, end they vere
in consideraple disorder. Jeflerson's wicdow permitted incuirsrs
to look for their pzpers, bul in time she was concerned sbout
possible looting end therefore asked the Town to take Dossession
of them. Thig was done. lirs. Kremer eand her succecssor, :#irs. A.
Nelson Chapmen, fileC them according to subject and nane.

Perhans some depers vere vwithheld ag the Greenport Librarien
recalls thet following Jefferson's death, somne of his relatives
tsked her if she wanted to buy some of his books &and documents,
but vhen she went to his house, &ll that veas left was &pparent
trash.

It could well be thet the Osmén Deposition, unless returned
to the person who cshoved it to him or otherwise disposed of by
Jefferson, just became "lost in the shuffle'.

rs. Dovid Dickinson of Southold said ilrs. Currie-Bell told
her Jefferson ccid the Osman Denosition "wee just & scrap of
paper", vhich we cen well imcgine &s that certainly epplies to
the 1686 deposition which we heve seen in the Hew York Genealog-
ical and Biogrephiccl Society. Perneans it vias destroyed with other
supposed M"trash!" following Jefferson's death, or disintegrated.
Jefferson did say the £etcham Deposition disintegrated for the
most part. The 1686 paper wes in such bad shape it was neerly
impossible to read it when vie saw it a few yeors ago.
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CHAPTER ITITI
THE PERSONS AND EVENTS DESCRIBED IN THE 1658 OSMAN DEPOSITION

NOTE: Page numbers referred to In this Chapter, unless otherwise
stated, refer to Volume I of the printed Sputhold Town Records.

Thomas Osman
‘ Wedo not know when he came from abroad (not in Hotten's Emigrant's
or Savage'!s Genealogical Dictionary) but his 1686 Deposition shows
he was then about 65. This would make him about 15 in 1836 when
he went adventuring to Chowan Country with the others named, As
will later appear, we think the expedition actually was several
years later, and as we do not Xmow the exact year of hils birth,
we cannot tell his exact age when he made the trip.

The following footnote was made by J. W. Case on page 98 of
Southold Town Records, Vol. 1 p 98-9 after a description of five
acres of land which Osman had by exchange with John Concklyne, Sr.t

"Note., - Thomas Osman, whose homestead at Hashamomack is here des-
cribed, is first introduced upon the records by the entry of his
marriage with Martha, daughter of William Purrier, on the 6th of
January, 1653. Their first child, Thomas, was born 25th Feb, 1654.

"In 1636, according to the deposition of Benjamin Horton, he
was the equitable owmer of the brick~yard of two acres, which he
bought of William Salmon, lying at the mouth of Tom!'s Creek. He
appears never to have sttled at Southold, but went early to Hashamo-
mack, under the auspices of Salmon, and died there in November,
1661, quite young, leaving a widow 29 years old, and sons 2Thomsas,
John, William, and Abraham.

"In September, 1684, ZThomas sold the homestead and all the ac-
commodations, late of his father, to Joseph Mapes (Lib. B, p. 82),
and removed to Corchaug, and for three or four generations owned
and occupied the large and valuable farm of the late Lawyer Daniel
Osborn, of the line of 1 Thomas, who died in 1801."

The 1686 Deposition shows that Osman was then living and about-:
65 years of age. Therefore Case was incorrect in stating Thomas
Osman 1 died in 1661. Instead it appears Thomas Osman who died in
1661 was the Thomas, son of Thomas l,born 1654 (see above).

The deposition of Benjamin Horton referred to in Case's Note
is dated 1686, the same year as the second Osman Deposition.

Osman and John Conckline had a dispute about it which was the
occasion for Horton's deposition (page 426) and another, dated 1677,
by Thomas Rider,Sr. (page 198). '

In his lifetime Osman acquired considerable property in Hash-
emomuck as shown by a 1670 assignment by Henry Whitney (page 180)-
photo attached, and a 1684 deed he made to Joseph Mapes described
on pages 422-3. The deed includes Osman'!s house, home lot, 16
acres of land, 4 acres of meadow, etc. "onely I doe except to myself
the priviledge to make brick on that two acres of upland during my
own life and no longer".
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Osman seems to have been an expert on the bounds of Hashamo-
muck as well as being knowledgeable of its ownership. A 1661
statement recorded on pages 209/210 giving "The p'ticular bounds
of Hashamomuck lands as they were described and sett out by
Paucump an Indian about ffower score yeares age, and antiently
the proprietor of the same™ was signed by Paucumn in the presence
of Thomas Osman and George Sumpter. This follows in the records
~a grant dated Feb 20, 1660 signed by Paucump and his son Ambusco
confirminge to John Conckelyne their earlier grant to William
Salmon of Hashamomuck neck and adjacent land. A photocopy of
these pages (208/210) is attached.

On Jenuary 28, 1677 Osman testified in Court to going with
Conckline "to =ee ye auntiant bounds of Hashamomuck which Paucump
had shewed to severall of Hashamomuck people"™ (page 463). Paucump
in 1645 had certified that William Salmon bought Hashamomuck from
him - see Volume II page 276. Finally there is Osman's unrecorded
Sept 16, 1686 Deposition on this subject; also the Sept 6, 1686
Deposition described in Jefferson's "Notes on The History of
Southild" referred to in the previous Chapter and attached to thils
article.

In searching for the missing 1658 Deposition, the author lo-
cated in the Queensborough Public Library in Jamaica, Long Island,
still another related document - a statement dated June 27, 1686
made at the request of John Conckline by Ambosco "sonne of Pau-
compt ye last Sachem of Hashamomoke® of the boundaries of that
place. (Photo copy and transcript attached)

This unrecorded document bore the signature of three witnesses,
one of whom was John Tuthill who Ambosco said accompanied him for
this purpose. Tuthill had been to Hashamomuck six days earlier
for a like purpose as indicated in a statement he made dated June 25,
1686 recorded on April 24, 1750 in Volume II pages 276-7 of the
Town Records along with the 1645 "Paukhamp and Ambuscow" Indian
deed to William Salmon mentioned in the second preceding paragraph
above.

A photocopy of pages 276-7 are attached. It will be noticed
that Tuthill!'s statement shows there was a disagreement between
Cockline and the other inhabitants of Hashamomuck, and that Am-
bosco'!s statement also indicates uncertainty.

Three months later Osman in his September 16, 1686 Deposition
gave the boundaries of Hashamomuck as laid out some years before.
Like the other papers above-mentioned, the purpose of this deposi-
tion probably was to assist in settlement of the boundary dispute
referred to by Tuthill.

William Purrler, Osman's father in law. He came from England to
New England in April 1635 with his wife and three children (Hotten's
Emigrants p 44). He was a home lot owner in Ipswich in 1638 and
1638 and witnessed a deed there in the early part of 1641. Whether
he was of Ipswich before 1638 and his whereabouts for the first
few years in America we do not know. Evidently there was an interwal
between his participation in the Hashamomuck spirits resin project
and his final settlement in Southold.
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Purrier's 1671 Will, recorded in Suffolk Sessions Book 1669~
- 1687 and also recorded in New York, shows his daughters were '
Mary Reeve (whom we think married James Reeve), Sarah Mapes (wife
of Thomas Mapes) and Martha Osman (who married Thomas Osman in
1653 as already mentioned). Further comments about William
Purrier are given at the end of this Study as well as our reasons
for believing that ilary Purrier married James Reeve.

James Reeve, brother-in-law of Thomas Osman who, according to the
latterts 1658 deposition, accompanied Osman znd Purrier on the ad-
venture in the Chowan country. His name does not appear in Hottens
Emigrants or in Southold Town Records but that is not significant
as records of early settlers are far from complete. We concluded
in our Reeve Study (referred to in the Introduction to this article)
that it 1is possible James Reeve never was a full fledged settler
of Southold and merely participated in the distilling of "Sperrits
resin" in Hashamomuck. We have found no record of either Thomas
or James Reeve in New England as we have of William Purrier and
some other Southold early settlers. We will have a good deal more
to say about James Reeve in the final Chapter of this Study.

William Salmon age 25, Thomas Reeve age 24, and Thomas Terrill age 18,
sailed from England in May 1635 on a ship bound for St. Christo-
pher's Island in the West Indies. They embarked in the Mathew of
London, per warrant from the Earle of Carlisle (Hotten's Emigrants
page 80). They did not necessarily disembark at St. Christopher's
for their ship probably made several stops before returning to
England.

The Osman Deposition indicates that these three men, with
Thomas Benedict and others met Osman in the Chowan country, which
was then part of Virginia. ©No mention of their Msperrits resinf
adventure has been found in records or histories but we have found
that 2 Thomas Terrell bought land in Colonial Virginia from the
Crown on May 18, 1637 (see Richmond, William & Timothy Terrell -
Colonial Virginia by Celeste Jane Terrell Barnhill 1934 p x).
Whether he is the Thomas Terrill wvho came to Southold we cant be
sure. On the one hand Terrill (Terrell) is an unusual surname and
both men involved were named Thomas. On the other hand our Thomas
was only 20 in 1637, a bit young to be buying land though entirely
possible. Ve &lso found a Thomes Reeves listed in 1€37 in Early
Virginia Immigrants, by George Cabell Greer, 1260, but presumably
he 1is the person of that name who left London bound for Virginia
in March 1626 rather than the Thomas who came from England with
Salmon and Terrill in 1635. For additional remarks about Thomss
Reeve, see finel Chapter of this Study.

A Thomas Terrill married Mary Reeve in Southold in 1665 (p465)
Probzbly he was son of the settler Thomas Terrill as the latter
would have been 48 a2t the time, based on the emigration record.
She was a granddaughter of William Purrier zccording to his Will.

We have found no mention of Salmon, Reeve and Terrill in New
England, in Savage's Gernealogical Dictlonary or elsewhere.

By deed dated October 8, 1649 (pages 176-8) William Salmon of
Hasheamamuck sold to Henry Whitney, Edward Tredwell and Thomas Bene-
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dict three parts of his upland between Toms Creek and Mr. Good-
year's land for a consideration of L30, Salmon "excepting to
himselfe" certain meadows and "the Neck of Land lyinge against
the harbour on the South". After this entry in the Printed South-
old Town Records, the following note by J. W. Case appears (pl78):

"Note. - By the deed of sale of his home lot, William Salmon to
James Haines, April '59, it appears that he lived at Southold
before he married the Widow Sinderland and moved to Hashamomack.
At Southold he plied his trade of a blacksmith. Few particulars
of his previous history have come to us. Matthew Sinderland,
the husband of Katharine, who married William Salmon, was a sea-
man of Boston and an agent of James Farrett, and appears to have
been in possession of Hashamomack at the time of his death, which
happened about 1642 to 1645, although no deed or grant therefor
or for any other lands in Southold is found upon the records, to him.
Sinderland died without issue, and no doubt, intestate. Salmon
very soon married the widow, and took full possession of Hashamo-
mack - or at least the Indian title to it - of the Indian Chief,
Paukhamp. - C.144. On the 8th of October, 1648, he sold three-
fourths of Hashamomack - reserving to himself the Neck on the Bay-
to Henry Whitney, Edward Tredwell and Thomas Benedict, he to have
the remaining fourth. He lived in the house last occupied by Long
House John Conkling, razed to the ground about 1785, and built,
probably, by Sinderland himself. It stood upon the farm of William
Wickham dec%, some thirty rods South of the railroad. His wife
Katharine (Sinderland) died leaving one son, John, and three
daughters - Katharine, Marie and Rebecca. He then married Sarah
Horton, by whom he had two daughters - Hannah and Elizabeth.
"William Szlmon died in 1656 or 1657, leaving his widow Sarah,
and his six children, all minors. Where he was buried is uncertain.
No monument marks his grave, nor that of his wife, or her first
husband Sinderlend., - J. W. C."

The deed of Salmon's home lot in Southold to James Haines
referred to in Case's note is dated November 1lst, 1657 (pagesl85-8)
rather than April, 1659. Salmon refers t< himself as "formerly of
Southold on Long Island in the Jurisdicon of New Haven, black-
smyth and now of Hashamommock".

An Inventory of the Estate of William Salmon "late of Hashamo-
muck, blacksmyth, decezsed" dated lay 12, 1657 was recorded in
the Town Records (printed pages 447-8). Case in a Note on page
447 observes that "The whole splendid neck .of Hashamomack, con-
sisting of 400 acres, with the buildings thereon" was estimated
by the appraisers at only 5L68.

There obviously was an error either in the date of the deed
or the Inventory as the latter wes made after Salmon's death. The
date of marriage by his widow Sarah to John Conckelyne (jr) was
December 2, 1657 (page 464). The latter was appointed administrator
of William Salmon's estate in November 1665 (see later under heading
of "Mathew Sunderland'. '
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J. Wickham Case in a Note about John Concklin (Sr) on page
90 of Volume 1 of the Town Records, cays William Salmon, the prop-
rietor of Hashamomuck, according to tradition, was & neighbor
of Conklin's "when as boys together they lived side by side, at
their old home in Nottinghamshire, England".

It will be observed that Case in his footnote on page 178
quoted above, expressed his belief that the house Salmon occupied
in Hashamomuck, razed about 1785, was probably built by Sunderlamd
himself. This seems likely as the 1€65 Coniklin Petition says
Sunderland "improved some part of Hashemomack" and we know Salmon
was living there while married to Sunderland's widow Xatharine
and after her death. We also note a reference to Salmon'!s house
in the 1645 Certificate of the Indian Paucump that Salmon had
bought"Hashamommock" from him (Vol II p 276).

Returning to Case's Note on p 178 it will be observed that he
interpreted the 1649 deed as a sale of three-fourths of Hashamo-
muck to Whitney, Tredwell and Benedict. But Osman, whose deposi-
tion Case obviously never saw, says thzt two of these men, Whitney
and Benedict, and others "did set downe on ye necke called Hasha-
mmomock" and that "SEunderland, Salmon, VWhiteney and Benedict did
from ye beginning owne ye said necxe in equal shares and did so
from our first sittinge dovwne in ye yeare 1G6Z6-7."

Dr. Downs, after studying the Osman Deposition and Southold
Town Records, has concluded that the 1649 deed covered 3/4ths of
the entire Haeshamomuck patent, rather than the necxkx of that name
which the four men owned, thus accounting for the E30 considera-
tion. In a letter to the author written November 4, 1966 he says:
"In other words, what happened was that Salmon fell heir to all
Sunderland'!s lands when he married the widow Sunderland . . . that
is 2ll of Hashamomuck excent the two guarters of the Neck owned
by Whitney snd Benedict. In 1649 Whiteney and Benedict (and Tred-
well) got guarter shares of the entire Hashamomuck lands, obvious-
1y much larger than the quarter shares of just the neck (hence
the purchzse price). Salmon benefited by having his quarter in
the neck as an entirety." :

In addition it may be that Salmon made the deed to perfect
the title of the other parties, the &30 being in part for a share
of the Indiazn title to Hashamomuck which Salmon had accquired as
shown by the 1645 Certificate of Paucump referred to above. This
Certificate (consideration not stated) is on Page 276 of Volume
II of the printed Tovmn Records. It will be observed that the
property covered by the 1649 deed was assigned by Benedict and
Tredwell to Thomas Rider znd Lt. John Budd, respectively (see
photo attached to this article).

It is appasrent to us from the 1649 deed that the three men to
vwhom the deed was mude had o previous interest in land in the
Hashamomuck area and that Benedict already was living there as
Salmon gave the parties liberty "to fence in for themselves a
corne field beginninge at the backside of the now dwellinge house
of Thomas Benedick and to run to the neerest cutt to the North
Sea where they shall find most convenient - wch Peece of Land
being so fenced in is to remaine their owne proper land".
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Another interesting document, entered on pages 184-5 of the
Records is the following: .

"lie whose names are underwritten inhabiting uppon the Neck
of Land comonly called Hashamommack considering that our comfort
and quiett setlement would consist and stand in the injoyment
of good neighbourhood did make this agreement at our first sit-
tinge downe that what man soever should desire to remove, and to
endeavo® to make sale of his accomodacons should put in such

neighbour as the other inhabitants liveing with them should
approve of.

Willism Salmon X
Henry Whitney X
Edward Tredwell X
Thomas Benedict X
Entred the 17th of May 1660 -
prY me Willm Wells.m
(Underlining above is ours)

This undated document obviously was made long before the 1660
entry date, as Salmon was then deceased and Benedict had moved
to Huntington; Whitney also. Tredwell had departed by 1659 (see
belovw). The expression "at our first sittinge downe" underlined
above 1s the -identical one used by Osman at the end of his 1658
Deposition.

Henry Whitney undoubtedly is the person described in Savage's Geneal-
ogical Dictionary Vol 4 p 529 thus: "Henry Whitney, Norwalk 1665,
had the year before at Jamaica, L. I. favored the jurisdiction of
Connecticut propounded for freemen 1667, and is found in the 1list
of 1669, projected 1672 the settlement of a new town, but made
his will the same year and died the next giving estate to his
widow and only child John".

A 13 Page article about Henry Whitney by Wayland Jefferson,
mentioning these and other facts about him (including his removzl
to Huntington by 1658) is in the Southold Town Historian's files.

Edward Tredwell - Savage'!s Genealogical Dictionary Vol 4 p 325 says
he was of Ipswich 1637, of Branford in 1€46 & 8 and of Southold

in 1659. The latter is incorrect - it probably came from an entry
on page 281 of Southold Town Records which shows that in 16859

Lt. John Budd deeded to John Corey a"dwelling house wherein y€ sd
John Core now inhabiteth together with ye home lott, orchard" etc
"formerly being the right and in y€ possessiomns of one Edward Tred-
well, and by him exchanged with John Budd, son and heir apparent
of the s% John Budd, and by John Budd y® son sold unto his sd
Tather - lying within ye bounds of Hashamonuck"

Tredwell is not named in Osman's deposition. The omission may
have been an oversight because of Tredwell's departure from South-
old, but we are more inclined to believe it was an indication that
he was not an original owner and acquired his interest at a later
date.

We do not know when he came from Englend.
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Thomas Benedict - His name is not in Hotten's Emigrants. In the
Benedict Genezalogy, 1870, by E. C. Benedict, there is a footnote
on page 1 consisting of a statement made in 1755 by Deacon James
Benedict, grandson of the settler Thomas, based on information
given him many years earlier by his grandmother Mary Bridgum Bene-
dict who is said to have lived to the age of 100. '

According to the statement, Mary said she came in the same ship
as Thomas Benedict, that he was born in 1617, was in his 2lst year
when he came to New England, that she married him soon after arrival
in Massachusetts, lived some time in Massachusetts Bay area, and
then removed to Southold where their nine children were born. The
statement continues "From thence they removed to a farm belonging
to the town, called Hassamamac, where they lived some time." (later
removing to Huntington and Jamsica and finally to Norwalk, Conn.
where settler Thomas Benedict died).

In his will of 1689-20, Benedict says he was then about 73
years of age tlus confirming that he was born in 1617. As he was
in his 21st year when he came to America, the year of his coming
would be 1637 or 1638. The 1658 Osman Deposition places him in
the Chowan country in 1636/7.

Benedict Genealogy does not give the dates of birth of the
settler's nine children, We have observed however that the birth
of one of them, James on February 6, 1649, was recorded in New Haven
Vital Records Vol I p 103-4 in a 1list of names of children from
Southold. The Genealogy lists James as the 4th son.

The Osman Deposition indicates Thomas Benedict was one of the
group which came to Chowan frem the Summer Isles (Bermuda). As there
is no mention of that in the statement of Benedict'!s grandson,
Osman may have been misteken in this respect - or else Benedict
went to Bermuda from New England soon after arrival from England.

As has already been mentioned, Benedict was one of the Grantees
under the 1649 William Salmon deed (pages 176-8; photo attached to
this article). Ee sold his house in Hashamomuck to Thomas Rider
in 1659 at which time Benedict already was a resident of Huntington.
(page 176).

V:illiam Alexander, First Earl of Stirlineg. He wazs born about 1567
in Scotland and was knighted in 1608 or 1609. In 1621 King James I
of England (James VI of Scotland) granted him territories in North
America including what are now Nova Scotiz and New Brunswick. In
1628 Sir William appointed his son William, who had been knighted
the year before, governor of New Scotland (Nova Scotia), but Sir
William the younger's attempts to colonize terminated in 1632 when
the French regained the area.

In 1633 William Alexander the elder was made Earl of Stirling
and Viscount of Caznadz. At that time his son William assumed the
title Lord Alexander. On January 29, 1634-5 the Earl of Stirling
and Lord Alexander were admitted councillors and patentees of the
New England Company, likely at the suggestion of Charles I and in
compensation for their earlier efforts to colonize Nova Scotia.
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Miss Isabel MacBeath Calder in her well documented article
"The Earl of Stirling and the Colonization of Long Island" states
that the Council for New England ended its existence in 1635,
divided its territory among its members znd currendered to the
Crown its right to govern New England. On April £2, 1635 the
Council granted to the "Right Honorable William Lord Alexander"

a patent for part of New fngland south of Nova Scotia and also for
Long Island. (N Y Colonial Records Vol II pf£9-31). Miss Calder
sald 1t 1s not clear whether this grant was to the father or to
the son, but we are inclined to the latter view for these reasons:
1. The son as well as the father had been admitted to the Council;
2. It was the son who had come to America earlier to colonize;

3. The father was then of advanced age (in his late sixties);

4, The father at the time bore the title "Eerl of Stirling"which
title probably would be used in documents involving him .

On the other hand subsequent documents involving title to
Long Island make no mention of the son and always state the grant
by the Council had been made to the Eerl of Stirling. If the grant
was to the son, he for some recason, possibly ill health, soon turned
over his rights in the grant to his father, the Earl of Stirling,
who appointed one George Cleeve as his agent in Americs. This 1s
shown by a 1637 entry in Winthrop's Journal Vol I pR24-5 that Cleeve
had a commission from the Earl for several purposes including the
"planting of Long Island®,

Evidently Cleeve did not prove to be a satisfactory agent, for
on April 20, 1637 the Earl of Stirling appointed his "trusty and
well beloved friend, Jeames Farret, Gentleman" to act for him (see
Southampton Town Records Volunme V Historical Documents).

A short time later the Earl of Stirling suffered a series of
misfortunes. His son Anthony died on September 17, 1637; his eldest
son William (Lord Alexander) died on May 13, 16%8; "his sixth and
seventh sons, Robert and Ludovick also died about this time. These
misfortunes, as well as financial or legal difficulties could easily
have caused the Earl's interest in America to falter.

In November of 1638 (six Months after Lord Alexander died) four
members of the former Council for New England met at the Earl's house
in London and on that occasion the earlier grant was augmented by
an additional grant.

The Earl of Stirling died in London on February 12, 1639-40. He
was succeeded in the earldom by his infant grandson William Alexander
(only son of Lord Alexander) who however died in May 1640, only a
few months after his grendfather's death.

In the fall of 1647 Captaln Andrew Forrester came to western
‘Long Island representing Mary, widowed countess of the third Earl
of Stirling. He was arrested by the Dutch and sent to Holland, but
escaped when the vessel stopped at an English port (see Miss Calders
article p92; also N Y Colonial Documents Vol I p286 and Vol XIV
pages 79-81 and 85).

A general recital of events relating to the interest of the
various Earls of Stirling in Long Islend and its colonization ap-
pears in a lengthy petition to the King by William, Earl of Stirling
and other descendants of the first Eerl in 1760. The principal
event was the granting by King Charles II in 168&/4 of the Province



of New York (including Long Island) to his brother James, Duke of
York. Various unsuccessful attempts were made to obtain’compen~
sation from the Duke of York. :

Miss Calder's zrticle, which appeared in "Essays in Colonial
History", Yale University Press, 1931, is the most recent we hsave
found concerning the Earl of Stirling's connection with Long Islend.
Others of note are "Sir Viliiam Alexander and American Colonirzation™
by Rev. Edmund F. Slafter published by Prince Society, Boston,1873,
and "Memorials of the Farl of Stirling" by Charles Rogers, Edin-
burgh, 1877. :

It will be recalled that William Salmon, Thomas Reeve and Thanas
Terrill sailkl from London for St. Christopher in 1635 "per warrant
from.the Earl of Carlisle". 1In July 16&7 Carlisle had been ap-
pointed Governor of M"all Lands and Country; with the several Is-
lends called tne Caribbe Islands" and in 1623 he received a 10 year
Grant of the Caribee Islands and the Island of St. Christopher.
The Earl of Cerlisle died in 1636 and apparently was succeeded
in some measure by the Ecrl of Stirling as on 19 July of the 1%th
year of the reign of Charles I (1837) o Commission was issued to
William, Ezarl of Stirling, and others touching the Caribbee Islands
granted to the Earl of Carlisle (see Hotten's Emigrants,pp 80 &163-5)

We have not researched Stirling's activities in Bermuda or the
West Indies, but it is possible there was a commection between them
and Sunderland's presence in the Chowean country. Sunderland might
have been employed both for Caribhean activities and for Long Is-
land, made a trip from Bermuda to joln the Madventurers'", and then
persuaded some of them to go with him to Hashamomuck. But if so
it could hardly have been as early as 1836 as Osman states which
is the year before Stirling's Caribee commission.

That there were imany instances of travel between New England,
Virginia and the West Indies 1s indicated by an entry in Governor
¥iinthrop's Journal in 1639 (Vol I p3%l): "Many men began to inquire
after the southern parts; and the great advantages supposed to be
had in Virginia and the West Indies, etc. made this country to be
disesteemed of msny; and yet those countries (for all their great
wvealth) have sent hither, both this year and formerly, for supply
of clothes and other necescaries; and some families have forsaken
Providence and other the Caribbee Islands and Virginia to come
1live here.™

In the next Subchapter, under the heading of James Farret,
we will deal with Farret's activities on behalf of the Earl of
Stirling. It will be observed that mention is made therein of a
document signed by the Earl on August £0, 1639 confirming sales
made of Long Island properties by Farret to designated persons.

James Farret (or Farrett; sometimes called Forrett) was desig-
nated by the Earl of Stirling as his zttorney to dispose of and
colonize Long Island and adjacent islands. In so doing he was

to seek the advice of John Winthrop, Governor of Boston, in es-
tablishing ordinances and dealing with the natives. A copy of
this power of attorney as certified by the Secretary of the Mass-
achusetts Colony of New England and copied therefrom by John Youngs
in 1686 appears in Southampton Town Records Volume V. The date of
certification is not shown and the Secretary of the Commonwealth
of Massachusetts on July £9, 1968 stated: "A very careful search
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of the records on file in the Archives failed to reveal the presaxe
of any reference" to this power of attorney. Thus we have been
unable to ascertain when Farrett filed it in Massachusetts. We
would have liked to have ascertained whether he did so in 1637, the
year of 1ts date, or a year or so afterward when we begin to see
evidences of his activities in America.

According to a petition made in June 1760 to the King of England
by the then Earl of Stirling and other heirs of the first Earl
( N Y Colonial Manuscripts Vol VII p430-2) which erroneously gives
the date of Farrett's appointment as 1636, TFarrett "that same year®
sent over a number of people for "planting" Long Island. Bowever
we have found no evidence of settlers from England coming to Long
Island at such an early date.

Farrett apverently did not come himself until several years
later. The earliest mention of him in New England we have found 1s
in Boston on June 7, 1639 when he drew a bill of exchange on his
employer, the Earl of Stirling, for E1l00 (see Manuscript Notebook
of Thomas Lechford, Boston Attorney in Archaelogia Americana-American
Antiquarian Society Collections, Vol VII 1885, printed page 87).

As agent for the Earl of Stirling Farrett made a number of deeds
of Long Island property, including one dated June 1&£, 1639 to South-
ampton men, the text of which is given in N Y Colonial Manuscripts
Vol III pages £1-2, the significance of which we will point out in
the next Subchapter and in the Summary Chapter of this Study.

By a writing dated August 20, 16&¢ Lord Stirling confirmed
sales which Farrett had theretofore made to Edward Howell, Daniel
Howe, Edward Farringtonsand Mathew Sunderland. A copy of this
Confirmetion is in N ¥ Colonial HManuscripts Vol III p22. The first
three men named later settled in Southampton (see Vol I of the
Records of that Town). Ferrington presumebly is the "Edmond"Farring-
ton who wes on the same ship from England as William Purrier in
1635 and from the same place (0Olney, Bucks) - see Hotten's Emigrants
page 44. Sunderland we know was the seaman to whom Farrett had con-
veyed two Oyster Bay properties on June 18, 1639 (recorded in South-
0ld Tovn Records Vol I p201-3 hereinafter mentioned and also referrad
to in the previous Chapter, and possibly other properties - the dates
of the Farrett deeds were not enumerated by Lord Stirling.)

By deed dated March 10, 1839 (01d Style - March 10, 1640 New -
Style) Farrett granted to Lion Gardiner property later knovm as
Gzrdiner's Island. This deed is copied in Robert Payne's "The
Island" published in 1953 pb6. Farrett recites in this deed that
the island '"hath beene purchased (by Lion Gardiner) before my
.coming from the ancient Inhabitants the Indians". The Indian Deed
(p57) was dated May 3, 1639. These deeds are significant because
they have a bearing on when Farrett came to Long Island and possibly
when he came to America. ©See discussion of this point in our Summary
and Conclusions Chapter.

The only Farrett deed recorded in Southold Town Records other
than the Oyster Bay 1639 deeds to Sunderland already mentioned was
one to Richard Jackson dated August 15, 1640 (page 112). It covered
two parcels of 50 and 100 acres of land and meadow which Case in a
footnote on pages 112-% identified as being adjacent to Hashamomuck
Neck. While it may seem strange that no mention of adjoining prop-
erty owners was made in this deed, this was also true of other
Farrett deeds we have seen.

#* also to John & Thomas Farrington
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Jackson evidently built a house on his property for on page 113
there is recorded an assignment dated October £5, 1640 made by
Richard Jackson of Yennacock, carpenter, to Thomas Weatherly, mar-
riner, of hisdwelling house and appurtenances. (Tooker in Indian
Place Names, pk96-7 says Yennicock was the Indian name applied to -
the northern Long Island peninsula from Peconic River to Plum Gut).

Sometime afterward Weatherly must have sold the house and land
to Stephen Goodyear of New Haven for in 1652 the latter conveyed
it to John Xetchum, saying that he (Goodyear) had acguired the
rights of both Juckson and Weatherly and the Indian title (pages
115-6). (Goodyear was Deputy Governor of New Haven) This ties in
with the 1649 Salmon deed of Hushamomuck neck (page 176) which
described it as being between "Toms Creek, so called by the English,
and ur. Goodyeares land".

On the £9th of 6th month (August) 1640 Farrett "of Long Island
in New England" made a deed of gift of a four ton boat or small
shallop "with maine sayle anchor cable all new and a compass with
oares and appurtenances" to Thomas Robinson snd Mzthew Southerland
in part payment of a debt to them (Lechford's Notebook page 301).

On July 20, 1641, not having been paid by Lord Stirling for
- "three years and upwerd" Farrett made a mortgage to the authorities
of baybrook, Hertford and New Haven to secure repayment of L110
which he borrowed from them. A copy of the mortgazge is given in
Thompson's History of Long Island, &rd Edition 1918, Vol I p5l£-4.
We have obtained a photostatic copy of this mortgage from the Con-
necticut State Library in Hertford (Connecticut Colony Record of
Lands, Vol I pZl9) and ascertained that the date given in Thompson's
copy was correct, but that it shows it was made in the seventeenth
year of the reign of King Charles I (which is right as he became
King in March 1625) rather than in the twentieth year of the reign
as shown by Thompson. The property subject tc the mortgage was "that
part of Long Icsleand not possessed nor, &s he conceiveth, claimed by
the Dutch"™ an expression which Hiss Calder in her "Earl of Stirling
end Colonization of Long Island" article (p88) interpreted as "not
otherwise disposed of or claimed by the Dutch". The mortgage was
to be void "if the right hon. the Earl of Stirling, or his assigns™
(meaning the then Earl of Stirling) within three years repaid the
E110 with the value of improvements on the property. Apparently -
the debt was never repaid.

In the Mortgage, Tarrett says he was about to depart for England.
Hics departure is showvn in a 1675 letter of Thomas Mayhew of Martin's
(Martha's) Vineyard in which he says in 1641 he had a grant of
these islands from Furrett who "went suddenly for England before
he showed me his masters pattent". (N Y State Historien, 2nd Annual
Report (18¢7) Vol II p£9%). Evidently Mayhew was referring to Far-
rett!s deed dated October £5, 1641, to Nentucket, as his Martha's
Vineyard deed dated October 1%, 1641 was from Richard Vines,Steward
Ceneral for Sir Ferdinand Gorges. Conies of both of these deeds are
given on pages 46/7 of the 13906 Hallock Genealogy.

We have omitted from our zrticle reference to Farrett deeds to
other parts of Long Island and to other islands, except where they
have some bearing on our subject.
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Mathew Sunderland (sometimes spelled Sinderland or Southerland)
with whom Osman and the others sailed from Chowan Country to
Hashamomucit, was admitted to be an inhabitant of Aqueedneck
(Newport) on the £4th of the 1lth month (January) 1638/9 -

see Rhode Island Colonial Records, Volume I page 91. :

When he came from Ingland and where he was before coming
to Newport we don't know though he mignht have been in Bermuda
or the West Indies as mentioned in the part of this Chapter
dealing with the Earl of Stirling. His name does not appear in
Hotten's Emigrants, Savage's Genealogicazl Dictionary, or Banks!

* Topographical Dictionary. * ’

He was described as "seaman at Boston" in the two Oyster
Bay deeds dated June 18, 1629 signed by Farrett as Agent of the
Earl of Stirling recorded on March 1, 1660 in the Southold Town
Recordspages £201/5. The considerztion of one deed was L0 and
the other was 10 shillings per yeer, the first rentzl payment
being due in 1640 on "our Lady day" (March 25). Immediately,
following in the Records are Receipts of Farrett dated Sept-
ember 4, 1639 and September 3, 1640 for rent paid by Sunderland
on the Oyster Bay rented property. Afctually the second Receipt
says "Boston! Bay instead of "Oyster" Bay which apparently was
an error made by Fearrett or by William Wells who recorded it.

The September 4, 1639 Receipt for the sum of £0 shillings
recites that it was for rent for the first year of his possession,
being "from thirty nine unto the fortieth". The amount received
was 20 shillings which is strange as the receipt confirms the
rental was to be 10 shillings per year. The September 8, 1640
Receipt also was for 20 shillings and says it is for "two yeares
dues oweinge" by Sunderland "for the yeares after specifyed 40
and 41", Vayleand Jefferson on page nine of the 19%2 Southold
Commemor&ative Boolt states: M"Inasmuch as Farrett gave a receipt
for two year's overdue land rent (September 8, 1640) it is
reasonable to assume that Sinderland came to Hashamommock late
in 1627 or early in 1638, thus bearing out the affidavit of
Thomas Oswman".

Tor reasons given in the succeeding Summary, Discussion and
Conclucions Chapter, we think Jefferson's conclusions with re-
spect to these receipts were erroneous.

Two items about Sunderlznd zanpear in Lechford's Note Booke.
The first on page 283 is dated the £0th of 6 month (August)
1640, Mdisthew Southerland of Newporte in-the Island of Rodes
in New bnglend #zrriner bound by bill to Thomas Robinson of 4%
Lo be payd the Sth of 8ber 1640Y,

The second has been previously referred to in the previous
Subchsoter. It is on page Z01l, is dated nine days later than
the above item, and consists of a "deed of gift" from Farrett
to Robinson and Southerland of "one boate or smale shallop" in
nayment of'twelve parts of a greater debt owing by him unto
them".

In a sworn statement deted April £, 1660 William Coolinge of
Newport, Rhode Island, aged about 60 years, says he well knew

* He probably is the Mathew "Southerland" who was"proved to be

drunken in October 16#8 - Plymouth Colony Records 1623-40 pl00
and Pope's Pioneer's of Massachusetts.
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Farrett and Mathew Sunderland and knew the latter had purchased
the Oyster Bay property (page 206).

J. W. Case made the following footnote about these two deeds;
on page 20% of the Printed Southold Town Records:

"Note - The two preceding instruments bear the ocldest dates of
any papers upon the records of this towvmn. Sinderland appears to
have been the chief agent and manager for Farrett, and also to
have received direct grants from him: if he received one direct
for Hashamomack, it is not to be found; but, in the subsequent
numerous papers, conseguent upon his early death, - the marriage
of his widow with Sazlmon, his death, and John Conklin's marriage
with Salmon's widow, who was a second wife, we find meny very
strong assurances that he was the first permanent settler and
proprietor, through Farrett, in Hashamomack, and perhaps he was
the first settler in the town - J. W. C."

The following statement on pages 238-2 of the Town Records,
though not mentioning his name, gives us additional information
about Sunderleand:

"Whereas our ffather William Sallman in his life tyme did
declare that his brother in law Thomas Curtis of weathersfield
should not have the educacon of any of his children - his longe
forebearance of looking after us manifested little love to us.
These may signifie to whom it may consern, that we whose names
are here under subscribed have made choyce of John Conckline
Jun®T to be our Guardian, haveing experience of his fatherly love
to us and hereby declare all other Gardianship by authority of
any court to be null."

Thomas Osman was one of the witnesses to this statement which
was dated February <2, 16685 and was signed by John, Mary and
Sara "Solmon". The statement shows that Sunderlandt's wife was
Kathirine Curtis, sister of Thomas Curtis of Vethersfield (Connect-
icut).

Though we find no record of a deed from Farrett to Sunderland
for the Hashamomuck property, the Osman Deposition, we repeat,
says that Sunderland, Salmon, Whitney and Benedict ovmed it in
equal shares "and did so from our first sittinge downe in ye yeare
1636-7".

Verification of some of these statements is found in the
following documents:

1. The 1649 deed of Szlmon to Whitney, Tredwell and Benedict(pl76-8)

2. The joint agreement of said four Hashamomuck inhabitants (p184-5)
heretofore described. :

3. The 1661 Wycombee Indian Deed to John Conkelyne Jr., in which
Lt. Lion Gardiner Jjoined§ ratifying and confirming the June 1639
Oyster Bay deeds of Farrett to Sunderland and the Indian title to
Hashamomuck. This lengthy deed, copied on pages 168-70 (photo
attached to this article) begins as follows:

¥*as Guardian



"These p'sents witness to all it may any wise conserne, That
Vihereas one William Salmon sometyme of hashamommuck neere South-
old on Long Island blacksmith deceased, in his life tyme was
married unto Kathreine the relect widdowe of Hathew Sinderland,
seaman, who was then possessed of hashamommuck aforesaid, for
and on the behalf of James Farrett agent to the Right honorable
the Larle of Starling, by vertue of a Commission to him given by
the said Earle to dispose of Lands on Long Island aforesaid:-"

4. The 1665 petition of John Concklin Jr for administration of

the estate of William Salmon as recorded in New York (NY Bistorical
Séciety, Abstracts of New York Wills and Administrations Vol Ipls)
from.vhich we quote: - :

"Whereas, John Concklin, Jr, of Hashamomacl did intermarry
with Sarah, widow of Wm Salmon, late of Southold, with whom he
left six children, 4 of which he had by Katharine his former wife,
and the other £ by his wife Sarsah, tne said Katharine having
formerly been the wife of one Metthew Sunderland, a seaman, who
formerly improved some part of Hashamomack, as an agent of Mr.
James Farrett, deputy to Earle of Sterlirg, of whom he purchased
severel tracts of land - one on east side, another on west side
of Oyster Bay and also an Island not far from same, all which fell
to his said wife Katharine for her maintenance, having very little
to leave to her for her livelyhood; and forasmuch as Hashamoma~sk
aforesaid being the place of their residence, and never under any

Jurisdiction until his Majesty's late Letters Patent given to s
James Duke of York, were published in this Island; Therefore the

said John Conckling in right of Sarah his wife, and the said six
children, petitions this court for Letters of Administration -
Petition granted at Court of Sessions Southampton November 16,1665"

A related document is one mentioned on the fourth preceding
page, i. e. the deed dated June 12, 1639 signed by James Farrett
and conveying to Edward Howell, Daniel Howe and Job Sayer (who
later settled in Southampton) of all of Eastern Long Island "from
sea to sea" exempting "those lands already granted unto any person
by me", :

This deed was witnessed by Mathew Sunderland. We have no know-
ledge of the specific lands previously granted, but the Osman
Deposition indicates Hashamomucik was included among them. We have
commented on this point at greater length in the Summary portion
of this Study.

Summer Islaes. These are the Bermudas. Ve have found no record
of Salmon, Thomes Reeve, Terrill, Denedict or Whitney in Williams
1848 or Lefroy's 1877 Histories of Bermuda and neither could the
Reference Librarian at Hamilton Bermuda to whom we wrote in the
fall of 19687, though she pointed out the rirst three of these men
sailed in 1635 from London bound for St. Christopher, rather than
Bermuda, according to Hotten'!s Emigrants. We found no reference
books of conseqguence about St. Christopher, though Vere L. Oliver
in his History of Antigua mentioned on the &rd from last page of

26



the previous Chapter gives some data of St. Christopher and on
page viii of his book says it was the parent colony of Antigua.
He also edited & cuarterly publication "Caribbeasna" from 1910 to
1918 containing miscellaneous papers regarding the History, Gen-
ealogy, Topography and Antiquities of the British West Indies,
including St. Christopher. None of these cquarterly publications
mentions the men named above.

Chowan Country. Dr. Dovns has found that while Chowan is the
name of a modern county in North Cerolina, it is not the same
area as the original homeland of the Chowan Indians in that state.
North Corolina has long been famous for products obtazined from its
pine trees, as evidenced by the nick,name "Tar Heel State" but

no records have been found of men adventuring there as early as
Osman indicated. Dr. Downs and Dr. Thomes C. Parramore, Assistant
Professor of History of ileredith College, Ruleigh, N. C. could
find no mention of white men residing in the area of what now
constitutes North Cerolina and was then part of Virginia Colony,

between 1590 (the time of the Rosnoke settlement of Valter Raleigh)

and about 1654. We will have more to say on this subject in the
Chapter following.

Note: The documents and notes about Hashamomuck given in this
Chepter are by no means all that appear in the Town Records,
References to it appear frecguently therein. Residents of that
community did not become "compleate Tovnsemen" of Southold until
1662 (see page 354 of Volume I) though the New Haven Court in
1657 stated that the residents of Hashamomuck had submitted them-
selves to New Heven Jurisdiction and to be & part of Southold
(see Records of Colony or Jurisdiction of New Haven from 1653,
poge 218). A lengthy note about Hashamomuck appears in the
Appendix to Volume II of Southold Town Records, pages 532-3, a
copy of which is attached to this article. Case spelled it
"Hashamomack". iore often 1t was spelled "Hashamomuck" and it
so appears on the current U. 5. Gealogical Survey iap.

One point should be mentioned - Hashamomuck is not now and
never has been an orgenized community. Wwhile some of the group
Sunderland brought there may have hoped to settle, others may
have considered Sunderland's offer as an opportunity to salvage
their adventure before returning to their familles in New England,
The subsequent settlemnent of some of these men in Southold may
well have been z result of the Hashamomuck venture.
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CHAPTER Iv
SUMMARY -~ DISCUSSION - CONCLUSTIONS

Having described our efforts to locate the 1658 Deposition
and completed our study of the persons and events dealt with in
the Osman Depositions, we set forth below a resume of the salient
points and our conclusions. We will also in this Chapter con~
sider some questions which have been raised as to the correctness
and authenticity of the 1658 Deposition.

1. The Chowan Adventure

No mention of this or any other adventure or settlement at
this period is to be found in the records or history of North
Carolina. But this is not proof that the Chowan area was un-
visited and we do know that three of the early Southold settlers
naned by Osman (William Salmon, Thomas Reeve and Thomas Terrill)
originally left England in 16&5 on a ship bound for the West
Indies. Their ship was listed as bound for St. Christopher's,
but surviving records of similar ships show that it was usuzl
to make calls at other ports, including Bermuda (the"Summer"Isles)
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Colonial records also show that difficulties on both St. Chris-

topher's and Bermuda resulted in substantial removals from these
islands to the Colony of Virginia which embraced the present State
of North Carolina. This may or may not bear on the Chowan adven-
ture, though we have shovm there is a record that a Thomas Terrell
bought land in Colonial Virginia in 1637. What is certain is that
these three men at least had to pass the Chowan region to finally
settle, as they did, in the Southold area. The Osman Deposition
supplies an interesting piece in the story of their movement.

2. The Earl of S8tirling, James Forrett and Mathew Sunderland

In 1635 the Council for New England granted lands including
Long Island to "William, Lord Alexander"™. There is some question
vvhether this refers to the Earl of Stirling or to his eldest son,
but there is no guestion that the Eazrl of Stirling was responsible
for the colonization activities which followed. In July 1637 the
Earl received a commission for the "Caribbee Islands", but we do
not kxnow anything about his activities there, or of any link to
events on Long Island.

The Earl first appointed George Cleeve to act as his agent
in settling Long Island, but we have found no evidence that Cleeve
made any attempts at colonization. In 1637 the Earl gave his
friend James Farrett a power of attorney to act for him in
America. -

We do not know when Farrett cazme to New England, but the
first mention of him we found is 1in Boston on June 7, 1639 when
he drew a bill of exchange on his employer for 5100, On June 12,
1659, in the presence of ilathew Sunderland, he signed a deed to
Edviard Howell, Daniel Howe and Job Sayer (vho later settled in
Southampton) of all of Eastern Long Island "from sea to sea®
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excepting "those lands already grented unto zny person by me".
This indicates there had been one or more previous grants of
Eastern Long Island property by Farrett.

To whom could these other grants have been made? The only
possibilities are ilathew Sunderland end John, Thomas and Edward
Farrington as the Earl of Stirling confirmed unspecified grants
to these four men, along with a specific mentlon of the Southamp-
ton grant, on August 20, 16Z9. The grant to the Farringtons has
never been discovered. Sunderland recelved two grants at Oyster

ay harbor, but they were made on June 18, 1629, six days after
the Southampton grant. The Oyster Bey grants would be part of
those confirmed by the Lerl. The Osman Deposition suggests Sun-
" derlénd had a grant to Hashamomuck neck before the Southampton
grant. Thus it is indicated that this grent - and possibly the
‘Farrington grant - were the lands excepted, from the June 12,
1629 conveyance.

While we have no record of Sunderland!s Hashemomuck deed,
there zre severzl statements in the Southold Town Records and
New York Court Rccords in the 1C61-1665 period that Sunderland
(then dececsed) had been possessed of Haoshemomuck as agent for
Ferrett. The New Yorkx Court record &dds that Sunderland wes 2
resident of Hecghamomuck. Ve know that Williem Salmon of Southold
moved to Hashemomuck following his marrizge to Sunderlanals
widow and lived in & house which Southold's J. VWickham Case in
1880 sezid was razed to the ground azbout 1785 and built, probably,
by Sunderland himself.

The earliest record of Sunderland we hzave Tound is at Neviport,
Rhose Islénd, vhere he vias admitted as an inhabitant in Januery

¥ 1678/2s He was zgain referred to as of Newport in August 1640
when he acknowvledged a debt. Ve believe he might have built a
house of gsorts &t Herhumowmuck neclk very early and periodically
ooteined turpentine from his property while still engaged as a
seaman, maintaining residence in New England and not bringing
his wife to Long Icland for severel years after M"first sitting
dovne, &s Osmen expressed it.

The June 18, 16792 Oyster Bay harbor deeds to Mathew Sunder-
land refer to him as "seaman et Boston". One of these deeds
provides for annucl rent. In eflfect it was & leasgsc. These deeds
&nl two rent receipts dated Sentember 4, 1672 and Ceptember 3,
1640 were preccented for recording in Southold in 1660 by John
Conklin. The details of these rent reccipts are given on page 24;
also the full statement of Weyland Jefferson about them in which
he says the September 1640 receipt was for tvo years overdue
rent thus becring ~ut (Jefferson thought) Osman's affidavit as
to the tire Sunderland came to Bashanomuc'z,

To begin with, we belicve these Leceipts relate to Oyster
Day property, not Oyster Ponds or Hashamomuck. Qur reasons for
this beliefl arc given cre glven on peges 0-8 dealing with Jeffer-
zon's 1974 news article "Southold vs Southampton - More Light on
Priority".

Also we are inclined to doubt Jeffersonts conclusion that
the expression "two yeares dues oweinge - and that for the yeares
after specifyed 40 and 41" in the September 1640 Receipt for

*though he probably is the Mathew "Southerland" mentioned in

—

Plymouth Colony Records 3 months earlier.
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twenty shlllings meant rent for those years was in arrears.
Instead we think it meant the payment vias for the rent which would
be due for those years. ' ’

The deed provided that the first payment vwas to begin at our
Ludy day (March £5) next ensuing in 1640. Actuslly the first
peyment was made six months earlier, on September 4, 16%3. The
1629 Receipt, which was for twenty shillings, specified that
it was for rent "lfor the first yeare of his (Sunderland's)
possession being from thirty nine unto fortieth".

Thus the total received was 40 shillings - sufficient to
cover Tour years rent. The [inal yeer covered vis specified to
be 1641.

We think there was an overpayiient of 10 shillings as only
three years were involved -~ 1679, 40 and 4l. Vhile these two
receipts vere recorded together, their dates are a year apat
and we doubt the parties had the 1lst Receipt before them vhen
the Znd wes gilven.

Perheps the words "first yeare® in the 1lst recelnt were mis-
copled end &actually reed "first years'". If so, the initial 20
shillings was for 1629 snd 1640. But in that event the Znd
payment was & duplication ss to the yeer 1640.

Again we remind tne rezdcr thst none of this discussion
about the 1679 deeds and receipts has any beering on the settle-
ment of Hoshamomucek s the aeeds and receipts relzte to Oyster
BDay. Ve believe Jefferson, Rev. Craven and possibly others were
confused because Coniklin uced these documents to support his:
claim to Hashamomuck by virtue of his marriage to the widow of
William Szlmon. (Her interest in the property arose from Salmon's
prior marriage to Sunderland's widow as has been previously noted)

If Conklin had been able to produce a deed from Fearrett to
Sunderland for Hashamomuck, this roundabout procedure would have
been unnecessary.

Conklin also used the Farrett to Sunderland Oyster Bzy deeds
to support his c¢laim to that property. In the litigation which
ensued Coniglin apvarently was unsuccessful, as the person whose
claim was based on possession and a Dutch patent was not dis-
possessed. There could have been & monetary settlement with
Conklin hovwiever, though there is no record to show it.

Vie believe the implication of the 1€58 Osmen Deposition and

~the 1661 V.ycombee Indisn Deed is that Sunderland had obtained
Long Islend settlers on behalf of his laster, James Farrett.
We suppose thet Hachamomuck neck was given to Sunderland in part
peyment for these services, but either Farrett neglected to give
Sunderland a formal deed or the deed was lost. TFurther evidence
that Sunderland was working for Ferrett is found 1In his gift in
August 1640 to Sunderland and Thomas Robinson of a boat in part
payment of a debt to them.

The 1661 Wycombee Indian Deed entered in Southold Records
recites that Sunderland died without issue "not long after" he
received the June 1679 Oyster Bay harbor deeds, and that his wife
KXatherine aftervward msrried William Salmon.

The latest paner vwe found directly concerning Sunderlend is
the Septenter 8, 1640 rent receipt for the Oyster Bay property.
Presumably Sunderland's death occurred soon afterward.
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Farrett made other deeds to Long Island property. On August 20,
1629, as we already mentioned, the Earl of Stirling confirmed
sales of property which Ferrett had made to Edward Howell, Daniel
Howe, the Farringtonscand lathew Sunderlend.

The Earl of Stirling died on February 12, 1633/40. Farrett
continued to sign deeds after this date. Although it obviously
took some time for the news of the Earl's death to reazch him, he
was in any event empowered to act for the Earl's succecssor. Among
these later deeds is one for the Isle of Wight (Gerdinert!'s Island)
dated March 10, 1639 (1640 New Style), and one dated Augustlb,
1640 to Richard Jackson for land and meadow east of Hashamomuck
neck. Jackson built a house on the latter property which he sold
with the land in the following October.

Farrett returned to England in 1641. Before he left he bor-
rowed 5110 from the suthorities of Seybrook, Hartford and New
Raven giving them as security a mortgege on "that part of Long Is-
land notpossessed nor, as he conceiveth, clazimed by the Dutch!

e The Hashamomuck enterprize - persons involved and relation-
ships disclosed by Osman in 16858 Deposition.

All of the persons named as having come to Hashamomuck with
Sunderland appear in the Tovn Records except Jemes Reeve - Sun-
derland appears also. In Study of the Southold Reeve Family the
Author said it is possible that James Reeve never was a full
fledged settler of Southold and merely participated in the dis-
1illing of "sperrits resin" in Hashamomuck or that he died before
the period covered by existing records.

Thomas Osmen in his deposition says he went adventuring in -
16826 with his "now father in law William Purrier &nd his brother
in law Juames Reevel The first relationship is shovn by Southold
Town Records which show the marriage of Osman to iertha Purrier
in 1653. ERelationship to the Reeve family 1is shown by reference
in the 1671 will of William Purrier to his oldest daughter JMesry
Reeve. This will left the bulk of his estate to his grandson
James Reeve, who 1s referred to in the Reeve Study as James Reeve 2.

The Osman Deposition indicates that Mary Purrier was married
to James Reeve 1 rather than to Southold settler Thomas Reeve 1
&5 has heretofore teen assumed. We have found no record of the
marriage of Mary Purrier to James Reeve 1 nor of the merriage of
Thomas Leeve 1. Perhaps Thomas and Jemes Reeve were brothers and
their meeting in Chowan was arranged rather than coilncidentzal.

4, The Dates of the Chowan Adventure and of coming to Hashomomuck-—
Possible Chronologye.

As mentioned in 2. above, the Long Islsnd grant held by the
Ezrl of Stirling was made in 1625 vwhich was several years before
the Osman Deposition reports the company of men going from Chowan
to Hashamomuck. However we find no record, other than the Osman
Deposition, of activities in Stirling's behalf to find settlers
for Long Island as early as 1636/7. As Farrett's power of attor-
ney was dated April 20, 1€37, Sunderland could not have represented
him as early as Januery to iMarch 25, 1627, which is the period in
our present calendar embrzced by the expression 1636/7 used at the time,
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Recalling Stirling's direction In his pover of attorney to
Farrett to obtain the advice of Gov. Vinthrop in ccrrying out
his assignment, it 1s possible Stirling or his agent Cleeve
arranged with Winthrop to secure Sunderland's services before
Farrett hired him. In that event it would be possible for Sun-
derland to have been endeavoring to obtein settlers for Long
Island as early as 1636/7. However unless Sunderland came from
Englend several years earlier than Jenuery 1629 when he was ad-
mitted as an inhabitant of Hewport, this does not seem iikely.

Returning to Farrett, we have only the 1760 statement of the
then Earl of Stirling that Farrett came to America in the same
year as his appointment (erroneously given as 1636 instesd of
1637) though one might say there is & meazsure of support for it
in Farrett's statement in the 1641 mortgzge referred to in 2. above
that he hadn't been paid for his services for "three years and
upward". If true, this could mean Fsrrett was in New England
eazrlier than June 16%9 when we first find mention of him in Boston,
or it could mean that part of his services were rendered in Eng-
land. But we again point out thst Ferrett had received various
sums as considerdtion for deeds he had given and presumebly had
been paid (100 for the bill of exchange he drew on the Ecrl of
Stirling in June 16&9.

In the povier of sttorney Farrett was zuthorized to charge one
or more such bills of exchange, but he wezs not to do so "unless he
can by noe lawful ways and means raise such moneys, in about out
or touching or concerning ye premises, or any of them", In view
of this admonition, we do not think the drawing of this bill in
June 1679 necessarily mesns he had just arrived from England.

However the lack of any mention of either Farrett or Sunderland
in New Englend earlicer than 1639, indicates to us a probability
either that the dates given by Osmen were incorrect, or that Way-
land Jefferson misread the figures in the ancient document. Osman
probably made his stzatement from memory which could also account
Tor a discrepancy if there was one.

Farrett's March 10, 1629/40 Gardiner Island deed recites that
the island had been purchased from Indians before "my coming".
Presumably this mezns before his (Ferrett's) coming to Long Island,
rather than before his coming to America. If it meant the latter,
the date of coming to America would be after the Indian deed (May 3§
1639) and before June 7, 1672, the date of drawing the E1C0 bill
of exchange on the Earl of Stirling.

Of the men who came with Sunderland, four came from England in
1635 - Szlmon, Terrill, Thom&s Reeve and Purrier. We do not know
vvhen the others ceame except that Benedict'!s widow is reported to
have said he came in his Z£l1lst year which would be 1637 or 1638 as
he was born in 1617. Thus it was not impossible, so far as we
know, for them to be in Chowan and Hashamomuck as early as 1637.
However, for the reasons given in the preceding paragraphs, we
think early 1629 is a more likely date, which would be expressed
as 1638/9 according to the calendar then in use.
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All things considered, what might have hajspened is this:

Late 16387 - Men from several regions looking about for oppor-
tunities of one sort or another, perhaps specif-
ically turpentine, converge on "Chowan" region.

January 1639 - Sunderland admitted to be &n inhabitant of Rhode
Island. (&t Plymouth 7 months carlier)

Jan or Feb 16397?-Farrett arrives in America. Meets Sunderland in
- Boston; send him southward for settlers, while he
deals with New Englanders.

Feb or Mar 1l€397-Sunderland arrives in Chowan snd invites Osman
et al to go to Long Island for turpentine, hopes
to get some men to settle. This they do; New
Englenders then returning home; others perhaps
going to New Englend also.

cunderlsnd before or after the Chowan trip
gets Hashamomuck from Farrett which probably
was part of ILastern Long Island granted prior
to the June 1629 deed to Southampton men.

May &, 1622 -  Lion Gerdiner buys his Island from Indians;
Farrett's coming (to Long Izland precumsbly)
vas after thot.

June 1639 - sarrett draws 5100 bill of exchange on Earl of
Stirling; tarrett gives Eastern Long Island
deed to Southampton men and Oyster Bay deeds to
cunderleand.

It should be stressed; thiat the &above is only whet might have
happened - we cumnot saf*‘hese statements or dates, especially
the dates murked with a guestion, &re correct. However vie believe
the matericl presented in this Study lends sunport to this analysis.
t.e have not dealt with Ferrett'!s subseguent transactions with
the men who settled at Southampton. These are set forth in Miss
Celder'!s "The Earl of Stirling & the Colonization of Long Island"®
referred to on page £0 hereof.

5, Dackground of 1658 Osman Deposition: Cuestions (end our Answers)
about its zccurzccey and suthenticity.

Vhile the Dcoosition contains many recitals, the purpose 1is
nparent from the concluding sentence - to show Jjoint ownership
© Hashamomuck neclt in the carly days by Suanderland, Salmon,
hitney end Benedict. The reason it was made at this pearticular
ime might well have been the death of William Salmon in 1657.
Salmon had married Sunderland's widow; after her death Salmon
remerried. The marrizge of Selmon's widow to John Conklin,Jr.took
place in December 1657. There is ample evidence of a dispute con-
cerning the ovnership of Hashamomuck lands, continuing as late
as 1686 when Osman made the other unrecorded depositions.

= O M
rJ-; b b
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Below are enumerated guestions whicn have been reised
about the 1653 0Osmen Den051t¢on. Our answers to the guestions
follow thereafter.

(uestion j 1.

f.as Jefferson's statement that the original docuument was
in Lester llcpes possession simply & mistaze or wes it made to
Tend off inguirers? ' '

Guestion s &.

Did Jefferson manufacture the document, using his know-
ledge of the 1686 Osman Deposition and the Town Records, par-
ticularly the 1649 Salmon Deed, other devositions about Hash-
amoiguck made by Osman, &and knONleége thit other depositions
vere taiken before berncebas Horton end Thomas Moore in 1658?
If so was his purpose to predate the founding of the Southold
-area by & few years znc to clear us the long controversy as to
which Reeve married Villiem Purrier's daugnter kiery?

Guestion 73.

Doesn't the 1649 VWilliazm Salmon Deed show thet Selmon had
been the sole ouwner of Hzshamomuct and that Thomeés Benedict,
Edvard Tredwell and Henry Vhitney acguired their qguerter shares
from him? Llso why wes Tredwell's naineomitted from the Osmen
Deposition?

Cuestioa 74,

vhy ¢id X11¢101 Purrlor, only a year or two after errival
from Englend with & wife end three children, go adventuring
to Chowan v.ith others from ilew &ngland?

(uestion ;5.

hy weren't the 1653 end 1686 Depositions ancd the 1686
Aibosco Indien Steatement (a1l of which relate to Ha shumomucc)
recorded as were many other depositions made at those times

(uestion ;6.

Is there any knovwi cocumentary evidence of events described
and dates given in the dedosition and which shows that the
persons nemed were involved.

Following &are our sncswers to the zbove cquestions:

;1 - Ansver: V.e think Jefferson mistook which Osmen Deposition
he had given to Lester ilapes and that it was someone else who
brought it to him. The absence of the Deposition zmong his
papers could be &accounted for either by its return to that
person, disposition by Jefferson by sale or gift (page 12),
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disintegration due to age as Jefferson scid hzppened to the
Ketcham arffidsvit (psge 11), mislaid or lost among the the
large number of pipers he collected in his lifetime, or dis-
carded as a worthless scrap of vpaner following his death
(page 12). ‘

#2 - Answer: In the &bsence of the original Osmen Denosition,
ve caennot sey 1t was impossible for Jefferson to have manu-
factured it. Howvever, in view of his grect interest in the
history of Southold and the many yecrs he devoted to it, we
share the opinion of the late Iirs. finn Currie-Bell, vho was
President of the Southold Historical Society, &nd YMrs. Flor-
ence Xramer, who succeeded Jefferson &s Southold's Historian,
that he would not have done so.

Ve have Tound nothing vhich clearly disproves the Ocsmen
1658 Deposition. There wmay be minor discrepancies, but these
could have been made by Osman in reciting events which occurred
twenty yeers before when he was & youang inen.

On the positive side, we have found &nd described herein
& number of documents and references which support statements
in the deposition or which show in some instences that the
events described could heve occurrec and the statements be
true. Ve will not summarize @&ll these documents here as we
have done so in Answer ;0.

As for the second »nart of (uestion #&, Jefferson, vhose
orincivel interest in the Osman Deposition was primarily as

"Toun Historicn", evicdently missed the genedclogical significance

thet the denosition indicetes it wes James - not Thomes - Reeve
v.ho married dary Purrier.

Thig is cshown in the fircst part of the Denosition:
"evearinge by Ye Holy Bvengelists th&t he with his now father-
in-lav., V1llicm Purrier, anc nis brother in ye law Jemes Reeve
fid go adventuringewx==n

Thut Jeffercon aid overlook this noint can e scen on
aege &1 of the cune 1208% Southold Book which contained the
cody of the Osman Deposition, wherein he shows Thomas Reeve
married to iery Purrier. In so doing he doubtless followed
the genealogy of the HK-eve fanily given by Rev. Charles E.
Craven on page 71 of his History of .Jdattituck. This History
vie dated 1206, many years before the Osman Deposition came
to light.
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Jefferson thought the dates shown in the Osmuan Deposition
were borne out by the Ferrett rent receipts. Ve interpret the
Recelipts diiferently, though the fuact the payments equalled four
years rent and end with the yezr 1641 could mean Sunderland!'s
Oyster Bay property wss held by Sunderland in 18%8; we dont know
about Hashamomuck except from Osman's deposition. That still does
not support a 162Z6/7 date, but we can't say positively it is wrong
as no records exlst to show in what year the groun came to Hashamo-
MuCcKe.

Also there 1is at least a possibility, as we pointed out on
page 32, that Sunderland vorked for Lord Stirling's first agent
Cleeve, and endeavored to obtain Long Island settlers at this early
date.’
- In any event the 16%6/7 date is not too signifilcant if the
spirits resin projects, both in Chowan aad Hashamomuck, were not
settlements in the usucl sense, as ve believe likely.

Considering thezuswer to this Question from & negative stand-
point, there are & number of points that can be medes
First of courcse is the inability to produce the nzper or proof that
c1ll of the events took plsce (we do know the men named were in
flashamomuck at &n early date however).
cecond is Jefferson's misstatement thit Lester Mapes had the Deposi-
tion when he only had the less important 1686 Osman Depocsition.
Third is the knowledge that Jefferson sometimes made statements
from memory rather than after sssembling the facts. For instance the
shat Ketcham affidavit gpage 10) =nd nerhaps even the Sevtember 6,
1686 Osman Deposition (puge ¥) which is so similar in date to the
.September 16, 1686 deposition as to cause one to wonder if they are
the same document. Yet the content of the September € paper as given
by Jefferson is completely different.
Fourth is mention of Derbidos as the place V.illiam Salmon came from
whereas later JefTerson termed it Antigua (pages 8 & 9). He gave
as reference Oliver'cs History of Antigua, but we have been unable
to find this staztement in said HBistory. Perhaps this incorrect
reference was given to Jefferson by someone else. We do know that
¥Williem Szlmon sailed from Englend for the VWest Indies in 1535 how-
ever, and the Osman Deposition shows he came to Chowan country from
the Somer's Isles, which Jefferson did not realize were the Bermudas.
We submit that Jefrerson would not have selected & place he knew
nothing about if he fabricezted the deposition. '

U

3 - Answer: Ve discuszsed the 1649 Deed at length on pages 15-17,
concluding it was not simply a sale by Szalmon of a Z/4th interest
to Benedict, Tredwell and Whitney, but a conveyznce of shares of
the entire Hashamomuck lends - Salmon having accuired the Indian
title earlier as shown in a certificate dated 1645. Ve also
pointed out that in the deed Sulmon gave the other parties per-
mission to fence in & corn field beginning at the back of "the now
dvellinge house of Thomes Benedick", the land so fenced in "to
remaine theire owvne proper land". This provision shows a prior
interest of the three grantees nemed in land in the arez and that
Benedict was zlready living there.
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Our explanation of the omission of Tredwell in the Osman De-
position is given on page 18. The omission may have been an over-—
sight because of Tredwell's departure from Eouthold, but we. are
more inclined to a contrary view, i. e. that instead it was an in-
dication he was not an originzl owner and zcquired his interest
et a later date.

#4 - Answer: (Referring to Purrier) It seems to us there are two
possible reasons for men to travel during the winter, which would
have been an agriculturally slack time. One would be to carry
out some profitable venture, such as collecting "spirits resin®,
The other would be to look for potential new sites for settlement.
Having found Chowan an unsuitable region for gathering spirits
resin, the group likely would have been interested in Sunderland's
suggestion of visiting Long Island which he told them had the de-
sired pine trees and also was uninhebited. Future developments
prove the men were willing to resettle, if not actively seeking
new sites when they met Sunderland. For Purrier and the others
from New England, Long Island had the added advantage of being on
the way homne. :

#5 - Answer: The Osuan Deoositions in question and the 1686 im-
bosco Indien Statement probsbly were not recorded becezuse they
were not used as official evidence in form&l law suits, or if they
were, the suits were not carried to the point of official decision.
Also these documents may have been defective in some recoects

or not accepted. It is well knovn that meny documents of the col-
onicl days were not recorded. The Southold Town Records and Suffolk
County Records show hundreds of deeds 2nd other papers not recorded
until many years (sometimes centuries) lester.

The Oyster Bi:y deeds and rent recipts of 1€38 end 1640 were
not recorded until 1660. Pzukhemp's 1645 certificate showing William
Salmon purchased the Indien title to Hashamormck wasn't recorded
until 105 years later (1750). At the same time John Tuthill's
1686 certificate about the bounds of that plsce was recorded.

Stuert Terry in the late 1800's combed the countryside for
ancient deeds and other documents only & few of which had been
recorded. He mede ebstracts of hundreds of them. It is to be
regretted the Osmen Deposition did not come to his attention.

76 - Ansver: To answer the c¢uestion of documentary evidence re-
quires repesting much of what has alreuady been said at various
places 1in our Study. We shall try to be brief:

No docuuents have been found relating to the Chowan adventure,
the trip to Bashamomuck or tne "sperrites resin" projects. However
Hotten's Emizrants shows that William Salmon, Thomés Reeve and
Thomes Terrill sziled from England in 165 in a ship bound for
St. Christopher's in the VWest Indies, and we found & Thomas Terrell
bought land in colonisl Virginia in 1637. Somehow they came from
the ivest Indies to Hashamomucik (sce pages 15-17).

The Eurl of Ctirling's 1625 patent for Long Island is well
documented; &lco we found he had & commission in 1627 for St. Christ-
opher's and the Ceribee Islands (pages 20 & 21). Farrett'!'s 1627
power of attorney from and dealings for Lord Stirling are shown on
pages 20-2%. There are a number of documents and references about
Sunderland's relations with Farrett (page 24-25) though none have
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been Tound earlier than 16F9. Southold Town Records contain
coples of docunents showing that Sunderl#nd was Ynossessed" of
Heashamomuck and thet bilmon cccuired 1t through msrricge of
Sunderland!s widov (notably the Wycombee 1661 Indisn deed - see
nage 25); also there is the 164¢ deced from Sclmon to t.hitney,
Tredwell and Benedict showing interest of these parties in Hash-
emomuck and their joint egreemnent with respect to such interest
(pages 15-17). Farrett's June 12, 1672 conveyance of ezstern
Long Isleand to Southampton men excluded lenfs already granted by
Ferrett which must have relcted at lecst in nert to Hashemomucik
(see pages £6, £8, £9).

In acddition the Tovn Records show the marricge of Thomes Osman
to larths, dsurhter of L.illiem Purrier in 16EE (vige 17).

The 1871 will of Willicwm Purrier (pege 15) shovs his deughters
vere ilury (Purrier) Reeve, Szrih (Purrier) iaves @nd lertha(Amrier)
Qemen.

The Town Records show that Osmen nmade other denositions about
Heshomomuck end that Barnebes Horton cnd Thomes woore (vho vit-
nessed the 1653 QOsmen Denosition) werc Town officizls before vhom
other devnositions were méde in thut yecor.

e nave Tound no verificetion of Osmen'simplication thet llary
(Purrier) Reecve's husbind was nomed Joumes, but we do xnow her eld-
st son wes named Jomes, ¢s vaés hisc eldest son &nd so on for helf
a dozen generctions (cce hH-eve Study). Ifurthermore there are def-

inite indicetions that siery's husbend ves not named Thomes. Be-
cauce Thomes RKeeve 1s the only settler neined Reave to enpear in the
Southold Town Hecords, gene&élogists have wzsuned him to be liery
Purrier iLcevels husbend. But it must be remembered the ecrliestTon
Fecords have venisned. A cureful study of surviving records coes
not sunvort the theory thet iery Purrier nerried Thomes Rzeve.

Ve lesrned in our Heeve Ltudy thet settler Thomes Eeseve 1is re-
Terred to in the Town LKecoric up to end incluliing 186F; thet vidow
Heesve then ¢972¢rs5; ¢lso later the widov of Thomas Roeve £ &dne&rs
ei.joliniag John heeve £ on 1and vhich cén be iientified &g dart of
thre oricinel settler Thomesz 1 lot in old Southold. In &idition
ve I'ount Thomis, John, Josenh «ad Jonethin LKeeve listedtogether
in the 163D list of comioncze in Southold., Other indications in
the Town kKecords &nd in the 16875, 1687 Tix Estimates cnd 1686 Census
strongly incdicete thet settler Thomes Rseve of Southold and his
cezcendante were & difTerent family thon the Lattituck Rzeves who
Jeccended Trowm Lory Purrier Heeve, whose husbend Ozmen s&ys wes
: 128 Regve.,
c1liiewm Purrisr'c »dreviously mentioned will becueathed to his
srinacon Jemg Hoeve hig dvelling houce and extensive wettituck
holdings end most of his other »ronerty. 4Another greudson, Iszac
heeve, wag given & smell beruecst, but no becuests wvere given to eny
other secong senerction RKeeves - ¢ll of vnoa ve bellieve for reasons
glreely steted ere lescendents of Thori.s L vith one exception, i.e.
Willicis & of liettituck, snown to be & brother of Jumes £ by the
letterfs will of 16S«.

Finelly &s ve observed in our Feeve &tudy it is unlikely that
25 Reeves in the 1693 Census (second only to the Youngs with 50)
were descendants of one Reeve settler. The Youngs of Southold
stemmed fro:.1 three settlers).
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The only information we have found which could tie in the
Thomas Reeve family to Williszm Purrier is thet Hezekizh Reeave, son
of Joseph and grandson of the cettler Thomas Reeve, named a son
Purricr. It is argued he would not have done so if he were not
related to the Purriers. Normally, thet would be a fair assumption,
though if he really wanted to honor his grezt-grandfather, why
would he name the youngest of his six sons after him, as Purrier
Reeve appecrs to have been? As we already pointed out, Villiam
Purrier did not name Joseph Reeve in his will or for that matter
Thomus, John & Jonathan, &ll four of whom it appears from our Reeve
Study were sons of the settler Thomas Reeve. And there is nothing
else to show close connection between the iirttituck Reeves and the
settler Thomas. VWe concluded the family connection ol Purrier Reeve to
Viilliam Purrier, if there was one, must have been through his
mothner or grandmother, zné not through his father's line. William
Purrier died in 1675, some 50 years before Purrier Reeve was born.

OVERALL CONCLUZIORN

Those who guestion the zuthenticity of the Osman Depositions
of March 18, 1658 and Septewber 6, 168€ vwill find some sunport for
their position in this Study, sunmarized in the answers 'to (ues-
tions 1 and £ on vages &4-5, and in perticular the finding that
Lester D. Mapes, tne sudjoced possessor of the 16538 Deposition,
had only the September 1€, 1636 Deposition.

On the other hend, we have found support for & good meny of
the stetements made in in lMarch 18, 1653 Deposition, summarized in
the answer to (Guestion © on pages <6 & &7, including strong in-
dications that the settler Thomss Reeve was of a different branch
of the family than the Xattituck Recves. Therefore it is likely
there were two Reeves - Jemecs and Thomas, &g is stated in Deposi-
tion, who came to this region at an ecrly date.

Perhaps some day elther of the two Depositions will show up to
set at rest the questions which have been raised, or facts or in-
formation mey come to light to prove or disprove some of the state-
me.xts made therein.

It is worth repecting that neither Mrs. Currie-Bell, who was
President of the Southold fistoricel Society,wor lMrs. Kramer, who
xnew and succeedel Jefferson, believed Jefferson manufactured the
iarch 18, 1658 Dejosition. They felt, as ve do, that his evasive
actions with respect to it were not for that reason, but because
it had either dicintegreted, disaprezred, or that he disposed of it.
He said he had sent the Deposition to Osborn Shaw, Brookhaven
Tovn Hictorian, to decipher. It is possible he never got it back,
though Sha: 's Secretery says he usually was prompt in returning
important pupders.

Whatever his reasons, we regret that Jefferson never told anyone
(at least no one whom we hive found) the story of what really did
happen to tnis important »epcer znd Osments Ceptember &, 1686 deposi-
tion , and that we could not find either of them or the Ketcham
Deposition which Jefferson szid bore out Osman's statements.

Thomas Mapes was one of the men neamed by Osman in the Sept 6,
1686 Denosition as included in the group which originally came to
Hsoshamormuck. As the namne Thomzs Mapes was an important one in early
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‘Southold, we have researched him and show our findings in the
accompanying "Addenda re: Mapes".

We could not conclude this article without pointing out Jef-
ferson!s many lasting contributions during the long period when he
was Southold!s historian. Hls 35 page booklet "Southold and its
People in the Revolutionary Days"™ (1932) and MHistory of Cutchogue,
Southold's First Colony" (1940) both show his great interest in
preserving the history of North-eastern Long Island. His contribu-
tion to the N Y Genealogical & Biographical Record in the 1930's of
the Records of the First Church of Southold was also important. In
addition he worked hard to locate and mark some 250 Historic Sites
at the time of the Tercentenary Celebration of Southold in 1940.

We cannot speak as highly of Jefferson!s accuracy as a genealo-
gist of Southold!s families. In some instances 1t seems he was
less thorough than one might wish, and sometimes he presented de-
ductions as facts. These are failings which few historians can
escape entirely. And in fairness it must be mentioned that some of
his genealogical errors have come to light only after intensive
research into individual family history which was beyond the broader
scope of Jefferson's work as Historian for the entire Town.

‘ Apart from consideration of the Osman Depositions, the reader
"may find of interest the results of our research of the activities
of the Earl of Stirling, James Farrett, and Matthew Sunderland.

Since the above was written, Osborn Shaw's daughter Ann called
attention to the Southold article by the late Clarence Ashton Wood,
Associate Editor of the L I Forum, in Paul Balley's M"Long Island,
Bistory of Nassau & Suffolk Counties" which was published in 1949.

A copy of the first page of this article is attached. Mr. Wood
in his article (3rd paragraph) says: ' ' ' '

"One group came in the spring of 1633, first having stopped in
North Carolina in search of turpentine. The captain of their small
vessel was Matthew Sunderland,who early bullt or otherwise acquired
a home just west of present Greenport. These ploneers chose to lo-
cate on the neck of land opposite the northwest corner of Manhansett
(Shelter) -Island. Among them were William Salmon, William Purrier,
 Thomas Osman (Osborn), Thomas Reeve, James Reeve, Thomas Benedict,
John Corey, Thomas Terrill, Edward Tredwell and Henry Whitney. Most
of them remained permanently in what became the town of Southold."

We have not been able to locate Mr. Wood!s papers which might
indicate where he obtained this information, but in the absence of
them we can only assume his source was the 1939 Southold (Green)
Commemorative Book containing the copy of the 1658 Thomas Osman '
Deposition (p8), Jefferson's WA Short History of Southold Town" (p9),
and perhaps Joseph N. Ballock!s ®#Beginnings of Southold Town" (pl6).
The names of the settlers given by Wood are almost identical to those
in the Osman Deposition. ' )

Thus the story of the early turpentine expedition and settle-
ment of the group on Hashamomuck Neck has been widely publicized
and doubtless will continue to be unless information to the con-
trary comes to light.
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ADDENDA re: MAPES

The September 6, 1686 Osman Deposition described on page 9
and referred to in the Overall Conclusion named ten men who had
been with him when Sunderland brought the group to Hashamomick.
One of these was Thomas Mapes. ' '

In the Southold Town Records the house lot and other property
of Thomas Mapes 1s recorded on page 3 of Liber A (printed Vol-
ume I, pages 7-11). J. Wickham Case, who copied the Records, has
a footnote about him on page 7. Part of it is quoted below: '

"The first Thomas Mapes has generally been named by the
writers of thils Town's history, as one of the band which came
with Parson Youngs to Southold in 1640. There 1s no proof of
that fact, nor any good reason for believing it. He was only
about 12 years old at the time; for he says 1n a desposition
taken on the 27th January 1658, before Barnabas Horton and

Thomas Moore, that he "is aged about 30 years": and born

therefore in 1628. It 1s more than doubtful that a boy of

twelve years old, and so far as appears, without parents or
relations, should have been found as a member of this religi-
ous puritan band, organized by Parson Youngs: nor have we,

indeed, any reliable knowledge of his ancestry. He was a

prompt, active, intelligent young man, and was in the field

of labor probably not much, if any, before 1645 to 1650."

The deposition cited by Case is on printed page 469 of the printed
Town Records, Volume I.

Lester D. Mapes in hils "A Tentative Correction of the Mapes -
Family" says the Colonist, Thomas Mapes, was baptized at Rollesby,
County Norfolk, England, in May, 1628. The date would be consist-
ent with Mapes' statement he was about 20 years old in 1658.

However Dr. Kenn Stryker-Rodda, a Mapes descendant, ascer-
tained in 1966 by writing the Rector at Rollesby that the bap-
tismal entry in May 1628 was of Thomas, son of Thomas Mathews
rather than Mapes. The Rector, Peter Jefford, wrote Dr. Stryker-
Rodda on April 25. 196€ that he showed the entry to the Archivist
of the Clty of Norwich and the County of Norfolk who confirmed
the Rector's statement. :

The College of Arms at London however had informed Rev.
Jefford on February 16, 1966 that information in their possession
was that there is a baptism iIn the Rollesby register on May 4, '
1628 of Thomas, son of Thomas Mapes. ‘

Dr. Stryker-Rodda expects within a year or so to have the
opportunity of personally inspecting this entry.

We would pose this question, so often present in ldentifying
Colonial settlers in English records: Even if it develops that
there was a Thomas Mapes baptized in Rollesby in 1628, how can
it be established that he 1s the Thomas Mapes who settled in
Scuthold? o :

It 1s noteworthy that the record of Thomas Mapes property
is entered near the beginning of Liber A of the Town Records,
and was preceded only by that of Rev. John Youngs, the acknow-
ledged leader of Southold, and by William Wells, the Town's
first Recorder. ' : ' ' :

Mapes obviously was a person of importance. The entry of
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his holdings 1s dated December 1652, but as Liber A, a "Breefe
Record of all the Inhabitants accomodations herein" was not the
earliest record and so many parcels are listed for him, the

actual date of acquisition of at least some of the parcels must
have been long before. In 1652 Thomas Mapes of the 1658 Deposi-
tion would have been only 24 years of age. It hardly seems

likely he would be the Thomas Mapes with the extensive land holdings
in 1652 (and earlier) unless he inherited them from his father.
And if tradition and the September 6, 1686 Osman Deposition are
correct, his father was also named Thomas Mapes, for the Thomas
who signed in 1658 was born about 1628 and was obviously too young
to have been a settler on his own in 1640 as Case polnted out, or
even earlier in Hashamomuck.

' Mapes Family in’ America by Frank Mapes Ham, 1962, page 7
gives brief lines of four Mapes imigrants - John Kapes (1613~
1682), Thomas (1628-1687), Joseph (died 1707) and Arnold. The
first three were of Southold. ' ,

A 1681 deed from John Mapes to Benjamin Borton appears in the
Town Records on page 96 of Volume I. John died October 9, 1682
(widow Martha). An Inventory of his estate was presented at the
Suffolk Court of Sessions in June 1683 (Suffolk Sessions Boo
No. 1, page 135).

Thomas 1s the signer of the deposition above referred to,
in the year 1658, and was the Town surveyor. His wife was Sarah
Purrier. She is named in Willism Purrierts 1671 will, as noted
on page 38. Thomas dled 1687 leaving a will in which he names
his wife Sarah, four sons (Thomas, William, Jabez and Jonathan)
and four daughters - Abigail Terrill, Sareh Coleman, Mary Wines
and Naoml Dickerson. This will, dated August 23, 1686, was
recorded in Suffolk County Deeds Liber A, page 1. Mapes Family
in America deals extensively with his descendants.

Joseph Mapes appears a number of times in the early Scouthold
Town Records though much less freguently than Thomas Mapes.
Joseph bought Thomas Osman's Hashamomuck property in 1684 (Town
Records Volume I pages 422-3 - printed), and a record of Joseph's
holdings appears in Volume II, pages 325-7. Mapes Family in
America says he was a Quaker, died in Southold 1707, and had a
wife and son Joseph who had no issue. Their names appear in the
1698 Southold Census. '

Joseph 1is not mentioned in Thomas'! 1686 will, nor of course
is John who died several years before the will was made. However
it 1s logical to expect they were related - perhaps as brothers
and sons of the original settler, Thomas Mapes. It is also
possible Joseph was a son of John, though that is not indicated
by a comparison of their various land items in the Town Records.
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Attachment No. zf:

Copy of original document in Towns and Lands Vol. i, No. 12 in
Connecticut State Library, Hartford, and referred to in Colonial.
Records of Connecticut, Volume I, page 386.

|

" Southold  October 4: 1662
Haveing notice ffrom Mr. Willis of Connetticutt=
Jurisdiction; that Long Island comes within yt pattine- (torn)
and allsoe yt the Court is to be held att Harford; and x x
thither we ar desired by Mr. Willis to send oure Deputies
from these townes of Long Island; we the=rfore of Southold
whose names ar underwritten, doe desier, and have appoynted
John Youngs, to be oure Deputy; and doe hearby, give him

full powere to Speake, and act in oure behalph as occasion Shall
Serve ‘ ' - '

Thomas iore: Chrles Glover

John Herbert ~ Thomas More

Barnabas Winds John Tooker
John Payne
John Budd

T , - Henery Case | e .
S Thomas Brush

Abraham Whichcheer
Rich: Terry
Edward Patty
Thomas Rider
Rich: Beniamine

- ~Thomnss Oseman
.Joseph Youngs
Robert Smyth
John Tutthill
Jerimiah Ve¥l .
Gideon Youngs :
Joseph Youngs Junior
William haliack
John Ellton
Beniamen Horton
John Booth
Samuell King
John Conklyn
John Curwinn
Geofry Jons
John Conkelin
Richard broun

Note: The signature of Thomas Xore at the upper left is believed
to be that of Thomas More, Jr. It was written with a steadier
hand than the signature of the other Thomas More which appears
near the top of the right hand column. Similarly the 5th from last
signature probably is that of John Conklyn Sr., while the next to
last signature, in steadier handwriting, would likely be John
Conkelin, Jr. - W. L. B. 1968




